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سرمقاله

تمرکز بر شناسایی 
خانه های خالی

برای اینکه اجاره بها به ثبات 
برسد باید قراردادهای اجاره 
بها در یک سامانه جامع ثبت 
شــود که طبق عرف باشد. 
صاحبخانه ها هم نتوانند با مســتأجران خارج از 
عرف قراردادی را به امضا برسانند. از سوی دیگر کد 
رهگیری باید برای همه اجباری شود تا قراردادهای 
زیر زمینی دیگر ازبین برود چرا که این قراردادهای 
زیر زمینی باعث می شود تا قیمت گذاری کاذب 
صورت گیرد. خانه های خالی نیــز یکی دیگر از 
معضلات و چالش های بازار مســکن است که اگر 
شناسایی نشود تا در کوتاه مدت اجاره بها کاهش 

پیدا کند اما این...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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توسعه صادرات غیرمستقیم 
در همکاری با 

دانش بنیان های خارجی

ساخت و افزایش تولید مسکن در دستور کار است 

کنترل بازار اجاره با  پرداخت  تسهیلات
صفحه3

صفحه2

تسهیل گری  در  پرداخت  وام های خرد
سقف   تسهیلات   قرض الحسنه   افزایش   می یابد

رئیس مرکز توسعه تجارت پارک فناوری پردیس 
با اشاره به تداوم همکاری پارک فناوری پردیس با 
مجموعه های بین المللی تاکید کرد: توسعه صادرات 
غیرمستقیم در همکاری با دانش بنیان های خارجی 
محقق می شود. به گزارش معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری، میلاد 
صدرخانلو بر اهمیت همکاری با ســایر کشورها در 
حوزه دانش بنیان ها تاکید کــرد و گفت: اهمیت 
توسعه اقتصادی با استفاده از ظرفیت های بین المللی 
یکی از عواملی است که سبب شده تا توسعه صادرات 
محصولات شــرکت های پارک فنــاوری به عنوان 
یکی از مهم ترین دستاوردهای تعامل با طرف های 
خارجی از اولویت های پارک فنــاوری پردیس در 
همکاری های بین المللی این مجموعه قرار گیرد. 
وی افزود: یکــی از عواملی که مــی تواند پایداری 
شرکت های فناور و توسعه اقتصادی کشور را تضمین 
کنــد، افزایش صــادرات و ارزآوری شــرکت های 
دانش بنیان است. صدرخانلو ادامه داد: نکته دیگر، رفع 
مشکل تامین تجهیزات و قطعات و تسهیل واردات 
مواد اولیه جهت تولید محصولات فناورانه اســت 
که از دستاوردهای مهم همکاری های بین المللی 
است و به صورت جدی مورد توجه قرار گرفته است. 
طبیعی است که برخی فعالیت های دانش محور نیاز 
به قطعات و مواد اولیه دارد که واردات آن خود یک 
هنر در حوزه تجارت است تا هزینه های کمتری به 
کشــور تحمیل و تولیدات بهتری شکل گیرد. وی 
افزود: تولید مشــترک و یا صادرات غیرمستقیم از 
دیگر مزایای همکاری با سایر کشورها است. بر همین 
اساس شرکت های دانش بنیان ایرانی می توانند با 
شرکت های متناظر خود در خارج از کشور دست به 
تولید مشترک محصولاتی بزنند. این تولید مشترک 

می تواند منجر به ساخت...

اجتماعی

ســازمان تامین اجتماعی به عنوان سازمان بیمه گر 
اجتماعی درحالی در ســه حوزه بیمه ای، درمانی و 
اقتصادی فعال است که جمعیت ۴۶ میلیون نفری 
تحت پوشش آن، علاوه بر مســائل سنوات بیمه ای 
و حقوق، در حوزه درمان نیز دغدغه مند هســتند؛ 
این درحالیست که طی دو ســال اخیر توسعه نسخ 
الکترونیــک، کاهــش پرداخت فرانشــیز از جیب 
بیمه شدگان و به تازگی پوشــش بیمه ای زوج های 
نابارور از جمله مهم ترین اقدامات صورت گرفته این 

سازمان در حوزه درمانی بوده است.
به گزارش ایســنا، توســعه کمی و کیفی خدمات و 
تعهدات بیمه ای و درمانی مهم تریــن راهبردِ حوزه 
درمانی بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی قلمداد 
می شود. در این راستا میرهاشم موسوی- مدیرعامل 
سازمان تأمین اجتماعی، با بیان اینکه در حوزه سلامت 
و درمان، سازمان تأمین اجتماعی در جهت امنیت و 
آسایش بیمه شدگان این سازمان، از ابتدای دوره جدید 
مدیریتی، راهبرد توســعه خدمات مستقیم در کنار 
توسعه و عمق بخشی به خدمات غیرمستقیم درمانی 
را در اولویت قرار داده است، به آغاز متمرکز عملیات 
۷۸ پروژه در سراسر کشور در اسفند سال گذشته اشاره 

کرد که بخش عمده این پروژه ها، طرح های عمرانی 
مرتبط با حوزه درمان بودند.

به گفته وی، نزدیک به ۷۰ طرح توســعه و تاسیس 
مراکز درمانگاهی و بیمارستانی خصوصاً در مناطق 
کمتر برخوردار در حال پیگیری اســت و در ســال 
۱۴۰۲ بالغ بر ۱۱ هزار و پانصد میلیارد به مجموعه این 

پروژه ها اختصاص داده شده است.
از سویی دیگر نیز در راستای تقویت زیرساخت های 
نیروی انسانی حوزه درمان برای ارائه خدمات بهتر به 
بیمه شدگان، علاوه بر استخدام بیش از ۳۵۰۰ نیروی 
جدید و نیز بازنگری نظام پرداخــت به کادر درمان، 
بعد از وقفه ای چند ساله، وضعیت استخدام پزشکان 
قراردادی سازمان نیز تعیین تکلیف شد. در این حوزه 
همچنین با پیگیری های صورت گرفته، رکورد توسعه 

۹۷ درصدی نسخه الکترونیک را هم شاهد بودیم.
همزمان با فرارسیدن هفته تامین اجتماعی، به برخی از 
اقدامات و دستاوردهای معاونت درمان سازمان تامین 
اجتماعی اشاره می شــود که از جمله مهم ترین آنها 
می توان به توسعه نسخه الکترونیک، پوشش بیمه ای 
زوج های نابارور، توسعه دسترسی عادلانه به خدمات 

تشخیصی درمانی و... در بخش درمان اشاره کرد.

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
با بیان اینکه گسل های شــمال و جنوب تهران توان 
لرزه خیزی بالایی دارد، گفت: از همین رو باید همیشه 
نگران زلزله در تهران باشیم و آمادگی خود را بیشتر و 
بیشتر کنیم. در ساعت ۷:۰۴ صبح روز سه شنبه، ۲۰ 
تیرماه بود که زلزله ای به بزرگی ۳.۶ ریشتر در عمق 
۱۰ کیلومتری از ســطح زمین، مناطقی از جنوب، 
جنوب شرق، شــرق و شمال شــرق تهران را لرزاند، 
زلزله ای که کانون آن منطقــه ای در ۱۰ کیلومتری 
قیامدشــت، ۱۱ کیلومتــری ری و ۱۳ کیلومتری 
باقرشهر اعلام شــد و بنا بر اعلام مسئولان مدیریت 
بحران، هلال احمر و اورژانس خسارتی درپی نداشت. 
وقوع این زلزله اما باز هم دغدغه ای همیشگی را مطرح 

کرده است؛ اینکه چقدر در برابر زلزله آمادگی داریم.
علی نصیری، رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران که پیش از این از افزایش آمادگی 
تهران در برابر حوادث خبر داد و گفته بود که تهران 
طی دو دهه حدود ۳۰ درصد ایمن تر شــده اســت، 
درباره آسیب پذیری تهران در برابر زلزله ای با قدرت 
و شدت بالا گفت: »آمادگی ما در برابر زلزله نسبت به 
گذشته خیلی بهتر شده اما هنوز از وضعیت مطلوب 
فاصله داریم و لازم است که مانند هر بحران دیگری 
در دنیا عامه مــردم و بدنه جامعــه در این موضوع 
مشــارکت و کمک کنند. در واقع می توان گفت که 
میزان آمادگی کشــور در برابر زلزله ابعاد مختلفی 
دارد، مثلا یک بعد آن افزایش آگاهی مردم درمورد 
حادثه اســت چون شــهر تهران به عنوان پایتخت 

مانند بسیاری از شهرهای مهم دنیا شهر پر گسل و 
ضربه خیزی است.« وی ادامه داد: دو گسل اصلی در 
شمال و جنوب تهران وجود دارد که متأسفانه توان 
لرزه خیزی به بزرگای هفت ریشــتر را دارند ضمن 
اینکه هر ریشتر ۳۲ برابر قبلی است بنابراین بزرگی 
 زلزله ای که ما در تهران منتظرش هســتیم صدها 

برابر یک زلزله ۵. ۲ ریشتری است.
نصیری با بیان اینکه گسل های دو قلو ری -کهریزک 
و گسل شمالی و خرده گسل هایی که در شهر تهران 
وجود دارد توان لرزه خیزی بالای هفت ریشتری را 
دارند اظهار کرد: هر ۱۵۸ ســال یک بار زلزله ای به 
بزرگی شش تا هفت ریشتری به بالا در تهران رخ داده 
و الان هم از دوره بازگشت و موعد آن ۳۵ سال گذشته 
که تبعاً هرچه قدر بگذرد احتمالا این زلزله شدیدتر 
می شــود. البته این به معنای وحشت نیز، بلکه باید 

آمادگی خود را افزایش دهیم.
رئیس سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران با تاکید بر اینکه قرار نیست همه تهران در اثر 
زلزله آسیب ببیند؛ گفت:  اینطور نیست که زلزله ای 
بیاید و همه تهران به یک شهر بلااستفاده تبدیل شود، 
اما مهم این است که ما آماده تر و ایمن تر باشیم. این 
آمادگی شامل سامانه های هشدار، برنامه ریزی های 
عملیاتی، نصــب تجهیزات و امکانــات در خانه ها و 
دپوی آن در پایگاه های مدیریت بحران محله و ناحیه 
و منطقه و آموزش ها و تمرین است که ما در تک تک 
این موارد اقدامات زیادی انجام داده ایم و اقداماتی نیز 

در دستورکار است.

اسماعیلی در پاســخ به برخی شایعات پیرامون 
جشــنواره فیلم کودک گفت: همــه برنامه ها 
طبق تقویم خود بدون هیچ گونه تغییری برگزار 

می شود.
محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی که برای حضور در مراســم اختتامیه 
جشنواره فیلم حوا حاضر شده بود، درباره شایعه 
تغییر زمان و نحوه برگزاری جشنواره فیلم کودک 

به واسطه تغییرات مدیریتی ایجاد شده در بنیاد 
سینمایی فارابی گفت: همه برنامه ها طبق تقویم 

خود بدون هیچ گونه تغییری برگزار می شود.
وی در پاسخ به دیگر سوال درباره احتمال برخی 
تغییــرات مدیریتی در دیگر مراکز ســینمایی 
متبوع این وزارتخانه گفت: اینها در حوزه سازمان 
سینمایی است و الحمدلله کارها به خوبی انجام 

می شود.

امروزه شــاهد فعالیت گســترده و خود خواســته 
اینفلوئنسرها در شــبکه های اجتماعی هستیم که 
براساس اهدافشان اقداماتی را انجام می دهد، اما اخیرا 
افزایش تعداد کودک اینفلوئنسرها نگران کننده شده که 
باید برای مدیریت آن برنامه ریزی منطقی و دقیق داشته 
باشیم. به گزارش تسنیم، کودکانی که زندگی آنها علی 
رغم اختیارشان )یعنی رســیدن به سنی که در مورد 
تاثیر آنچه که از زندگی آنان برای میلیون ها مخاطب 
در سراسر جهان به نمایش گذاشته می شود، آگاهی 
داشته باشند( توسط والدین شان در انظار عموم قرار 
می گیرند. این روزها کودکان از لحظه   ای که چشم به این 
جهان باز می کنند، از لحظه ای که اولین قدم های خود 
را آرام آرام بر می دارند، از اولین صحبت ها و خنده های 
شیرین شان تا تمام روزمرگی آنان سوژه دوربین های 
والدین و چشمان هزاران هزار دنبال کننده ناشناس 
شده اســت، آن هم بدون آنکه خود، نقشی در انتشار 

آن داشته باشند.
ما از کودکان اینفلوئنسر و بلاگری می گوییم که طی 
سال های اخیر در صفحات اینستاگرام ولو به تصادف 
آنها را به وفور دیده ایم و حتی با احساس خوشایند و 
حتی لبخندی بر صورت پست های صفحات آنها را 
لایک کرده ایم. بشر اکنون در عصری زندگی می کند 
که فناوری های اطلاعات و ارتباطات و کاربرد آنها 
در تمام ابعاد زندگی، جامعه ی بشری را با تغییراتی 
بی سابقه مواجه کرده اســت. پیشرفت فناوری در 
فضای مجازی، از جهات مختلف موجبات تسهیل 
تبادل اطلاعات و ارتباطــات اجتماعی، اقتصادی، 
سیاســی و فرهنگی خصوصاً در عرصه بین المللی 
شده است. روند جهانی شدن بیش از هر زمان دیگر 
نهاد خانواده و به خصوص خانواده های با ســاختار 
ســنتی را مورد تهدید قرار داده است و همین امر 
باعث شده که امروزه بیش از هر زمان دیگر شاهد 
بروز آسیب های نوپدید اجتماعی همچون کودک 

کار مجازی باشیم.
کــودک کار مجازی نمونــه بارز جامعــه ای باوجود 
گســل های اجتماعی متعدد اســت، جامعه ای که 
در آن عنصری ترین عضو نهاد خانــواده مورد غفلت 
قرارگرفته اند، جامعه ای که از وضعیت اجتماعی راضی 
نیست و به دنبال راه فراری از این وضعیت است که تنها 
راه برون رفت از مشکلات را فرزندان بالأخص کودکان 

خود می دانند.
با وجود این سوء اســتفاده و بهره برداری نامناسب از 
تکنولوژی های مدرن، زمینــه نقض کرامت و حقوق 
انسانی، هنجارهای اجتماعی و ارزش های اخلاقی را 
فراهم کرده است و در این میان برخی گروه ها از جمله 
کودکان و نوجوانان به عنوان گروه های آسیب پذیر، 
بیشتر از سایر افراد بشر در معرض نقض حقوق بنیادین 
و آسیب های جسمی و روانی قرار دارند. به گفته  بسیاری 
از فعالان حقوق کودک، حریم شخصی این کودکان هر 
روز و هر لحظه مورد هجوم قرار می گیرد و آنها با انواع و 
اقسام آسیب های روحی و بعضا جسمی مواجه خواهند 
شد. این درحالی است که اخیراً شاهد نوع جدیدی از 
کارکودکان نه در سطح شهر و خیابان ها، بلکه در میان 
صفر و یک های دنیای دیجیتالی یا همان فضای مجازی 
هستیم؛ کودکانی که بدون داشتن حریم خصوصی، 
سوژه کاربران دنیای صفر و یکی شده  و به شکل های 
مختلف بــه کار گرفته می شــوند و کار این کودکان 
سلامت جســمی و روحی آنها را در معرض خطر قرار 

می دهد.
کارشناسان با اشــاره به تعریف کودک کار معتقدند 
اگرچه تعریف مرســوم کودک کار عبارت است از کار 
این گروه سنی در  کارگاه ها و زمین های کشاورزی و 
کوره پزخانه ها گرفته تا کولبری در کوه های صعب العبور 
و… اما امروزه با شــکل جدیدی از کار کودکان نیز 
مواجه هستیم که اگر چه در این نوع، خبری از تصویرِ 
کودکِ فقیر با لباس های کهنه و صورت های غمگین 
نیســت اما می توان آنها را نیز در زمره  کودکان کار با 
همان شــاخص ها و حتی بعضاً خطرناک تر قرار داد. 
به هرحال آن روی سکه توسعه و پیشرفت فناوری ها 
و گسترش شبکه های اجتماعی در زندگی روزمره ما 
آنگونه است که افراد ابعاد مختلفی از دنیای مجازی را 
کشف کرده اند؛ بخشی از این فضای نوین به فعالیت های 
والدینی اختصاص داده شده  که به نوعی دلبری های 
فرزندان شــان را در معرض نمایش می گذارند و از آن 
کسب درآمد می کنند. »کودک - اینفلوئنسرها« یعنی 
کودکانی که روزمرگی هایشان با هدف کسب درآمد، 
در فضای مجازی به نمایش گذاشته می شود و از قضا 
طرفداران بسیاری هم دارند. کودکانی که درآمدهای 
کلانی برای خانواده هایشان می آفرینند اما خود دچار 

بحران های بسیاری می شوند

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: ما با 
راهبرد تحریم را شکستیم و نمی توان همه قاعده های 
شکستن این سیاست را بیان کرد و هنوز بسیاری از آن 
باید محرمانه بماند؛ دشمن با همه قوا به میدان آمد و 
پیروزی در این میدان فقط به قوت ایمان و امید شدنی 
است. به گزارش تســنیم، سرلشکر حسین سلامی 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی عصر امروز 
در مراسم افتتاحیه بیست و هشــتمین دوره طرح 
ولایت بسیج دانشجویی طی سخنانی اظهار داشت: 
شما دانشجویان در مرکز اندیشه و تدبیر و افق های 
بلند تفکر امام راحل و رهبر انقلاب اسلامی دریافته اید 

که دانشگاه مبدأ همه تحولات است .
وی افزود: هر جامعه ای بازتاب اندیشــه و تفکر آن 
جامعه است؛ شاکله واقعی یک جامعه، تجسم عینی 
تفکر اوست و هیچ چیزی در عالم جدای از آنچه در 
اذهان می گذرد شکل نمی گیرد. هویت یک کشور و 

شخصیت یک ملت دقیقاً پژواک فکر اوست.
فرمانده کل سپاه پاسداران بیان کرد: دانشگاه منشأ 
ساخت اندیشــه و تفکر یک جامعه است؛ در اینجا 
تفکر سیاسی یک کشور، ملت و یک امت شکل پیدا 
می کند. اندیشه سیاسی که مناسبات بین المللی، رفتار 
سیاســت خارجی، ثبات قدم سیاسی، استقامت در 
مقابل بردارهای سنگین فشار سنگین سیاسی، عبور 
از ادغام در جامعه جهانی، پذیرش یا نپذیرفتن نظم 
ساخته قدرت های استکباری محصول تفکر سیاسی 

یک جامعه است.
وی گفت: دقیقاً جهت گیری های اساســی حرکت 
یک کشــور و یک انقلاب بزرگ نتیجه نوع اندیشه و 
ماهیت فکر سیاسی اوست. دانشگاه منشأ شکل گیری 
هویت فرهنگی یک جامعه است؛ ارزش های جامعه 
در دانشــگاه تکوین پیدا می کند؛ همان طور که این 
اتفاق در حوزه علمیه رخ می دهد . هنجارها، معیارها و 
ارزش های فرهنگی یک جامعه مناسبات اجتماعی را 
تعیین می کند و طهارت اخلاقی یک جامعه را تضمین 

می کند، و دانشگاه به تعیین این مهم می پردازد.
سرلشکر سلامی عنوان کرد: در یک تفکر هیچ حسن و 
قبح ذاتی برای عمل و یا فکر وجود ندارد و این محصول 
تفکر غرب است و محصول آن جریان ابتذالی است 
که از غرب مانند یک طوفان سیاه آغاز شده و اذهان 
و ضمایر جوانان کشورها را تحت تأثیر خود قرار داده 
اســت و محصولش این ابتذال، جنایت، اغتشــاش 
اخلاقی و بی نظمی اجتماعی اســت. در حالی تفکر 
دیگر ارزش ها و فضائل برای تکریم انســان و ارتفاع 
بخشــیدن به دامنه فکر و عمل و هویت او بر اساس 

تعالیم اسلام صورت می گیرد .
وی خاطرنشان کرد: این دو تفکر، دو جامعه متضاد 
یکدیگر را می سازد و دانشــگاه است که یکجا تفکر 
تســلیم، تن دادن به معادله ساخته شده قدرت ها را 
تجویز می کند و در جایی دیگر اندیشــه استقامت، 
ایستادگی، ثبات قدم را تعیین می کند ؛ یکی تسلیم 

شدن و دیگری جهاد را می سازد . فرمانده کل سپاه بیان 
کرد: تفکر سیاسی، ارزش های فرهنگی، کرامت یک 
انسان، هویت و اقتصاد جامعه، ثبات خانواده، آرامش، 
امنیت، رفاه، اقتدار، قدرت، شکوه و تمدن محصول 
دانشگاه است و دانشجو عنصر اصلی این حقیقت است. 
هرچقدر دانشجویان ما با مفاهیم و معانی بلند آسمانی 
اسلام آشنا شوند، جامعه ما برای حاکمیت بخشیدن 
ارزش های الهی بیشتر آماده می شود؛ دانشجو مظهر 
فکر متعالی و معیار تشخیص سیاسی و مظهر اقتدار 

یک کشور است.
وی عنوان کرد: به همین علت در فضای اندیشه و فکر 
رهبر انقلاب اسلامی، در توصیه ها و فرمان های ایشان 
توجه به بسیج دانشجویی را همواره به شکل واضح 
می بینیم. ما از گذرگاه تاریخی سختی در طول این ۴۵ 
سال عبور کرده ایم؛ در میدان های نابرابر با تفاضل بالا 
جنگیده ایم و همواره در نقطه تهاجم قدرت ها بوده ایم. 
یک تاریخ بســیار پر فراز و نشیب داریم؛ انقلاب ما با 
قلمروی آرمانی پا به عرصه تحولات سیاسی جهان 
گذاشته است، برای نجات انسانیت از جاهلیت مدرن .

سردار سلامی ادامه داد: در امتداد انبیای عظام الهی 
یک بعثت سیاسی و فرهنگی تحت تأثیر انقلاب ما 
رخ داده است و قلمروی شعائر انقلاب میدان سلطه 
سیاسی مستکبران را شامل شده است. آرمان های 
انقلاب عدالت، حرّیت انسان، کرامت انسان، طهارت 
اخلاقی و حاکمیت فضایــل را به جهان عرضه کرده 
و این در نقطه مقابل اهداف نظام ســلطه است که 
یک جهانِ ادغام شده، یکپارچه تسلیم شده و جهانِ 
یکپارچه مطیع و پایبند به قواعد ســلطه را تعریف 

کرده است.
وی گفت: آنها به نظم جدید در جهان اعتقاد دارند؛ 
ما هم به نظم جدید در جهــان معتقدیم اما این دو 
نظام جدید کاملاً با هم در تصادف هستند و نمی توان 
جغرافیایی را یافت که این دو آرمان متضاد بتوانند با 
هم جمع شوند، نتیجه این تقابل دو آرمان، یک جدال 

دائمی است تا پیروزی نهایی فرا برسد.
فرمانده کل سپاه ابراز کرد: امروز در یکی از فرازهای 
جدی تاریخ انقلاب هستیم و ما این ۴۵ سال را تجربه 
کرده ایم و در قلب حوادث بوده ایم، البته در تمام این 
فراز و نشیب ها یک حقیقت را باور کرده ایم، اینکه در 
فضای نابرابر این تقابل همواره نصرت الهی شامل ما 

شده است.
وی خاطرنشان کرد: در این ســال ها چند واقعیت 
حاکم بوده است؛ در هر درگیری و جنگی ما در اوج 
نابرابری بوده ایم؛ یک نامعادله قوی از قدرت بر حسب 
شاخصه های ظاهری قدرت بوده است و ما هیچ گاه بر 
حسب ظاهر و امکانات برتر نبوده ایم و دشمن نقطه 
قوت خود را مقابل ما آرایش داده است، جنگ تحمیلی 
که آرایش قدرت در قلمروی جهانی مقابل ما ایستاد 
در حالی که ما در بسیاری از جنبه های سلاح های اولیه 

برخورد نبودیم.

پوشش بیمه ای تامین اجتماعی برای زوج های نابارور

همیشه باید نگران زلزله تهران باشیم

سرلشکر سلامی: ما از تحریم ها عبور کرده ایم
سياسیفرهنگی 

جشنواره فیلم کودک بدون هیچ تغییری برگزار می شود

کودک اینفلوئنسرها و بهره کشی مدرن در فضای مجازی



اقتصاد2
ایران

واردات خــودروی کارکرده 
قانون شد

لایحه واردات خودروهای کارکرده که در دوره 
وزارت فاطمی امین، وزیر ســابق صمت، برای 
ساماندهی بازار خودرو تدوین شده بود، با تایید 
شورای نگهبان به قانون تبدیل شد. 29 فروردین 
امســال، ســیدرضا فاطمی امین، وزیر سابق 
صمت، پیش نویس لایحــه دوفوریتی واردات 
خودروهای ســواری کارکرده را به دولت ارائه 
کرد. تا پیش از آن، واردات خودروهای کارکرده 
به کشور ممنوع بود؛ نمایندگان مجلس هم یک 
بار در چارچوب لایحه بودجه 1402 تلاش کرده 
بودند این ممنوعیت را بردارند اما با سد هیات 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام مواجه 

شده و به نتیجه نرسیدند.
هرچند برخــی نمایندگان مجلــس در ابتدا 
تصور می کردند که دولت و وزارت صمت، برای 
عدم تصویب واردات خودروهــای کارکرده، 
لابی کرده اند اما با لایحه ای که توسط وزارت 
صمت در دوره فاطمی امین تدوین و به مجلس 
ارائه شــد، این موضع نمایندگان مجلس نیز 
به حاشــیه رفت. در نامه ســیدرضا فاطمی 
امیــن خطاب بــه محمد مخبر معــاون اول 
رئیس جمهور که 29 فروردین 1402 ارائه شد، 
در توجیه لایحه دوفوریتی واردات خودروی 
کارکرده و اصلاح مصوبه واردات خودرو آمده 
بود: با توجه به تقاضای بالای خودرو در کشور 
و ضرورت تنظیم بازار این کالا که مدتی است 
نقش کالای ســرمایه ای را پیدا کرده، وزارت 
صمت نسبت به برنامه ریزی و بسترسازی برای 
افزایش تولید، تکمیل خودروهای ناقص قبلی 
و افزایش به بازار اقدام کرده و خوشــبختانه 
طی ســال 1401 بیش از یک میلیون و 340 
هزار دستگاه خودرو با رشد معادل 39 درصد 

به صورت کامل تولید و روانه بازار شده است.
در ادامه نامه وزیر ســابق صمــت آمده بود: 
این میزان تولید و عرضه خــودروی داخلی 
جوابگوی نیاز بازار در شــرایط فعلی نبوده و 
ضرورت دارد ضمن تنوع بخشــی به واردات 
خودرو، شرایط واردات )اعم از نو و یا کارکرده( 
نیز تســهیل شــده و محدودیت های قانونی 
مرتفع شــود. از همین رو پیش نویس لایحه 
دوفوریتــی واردات خــودروی کارکــرده و 
پیش نویس لایحــه اصلاح مصوبــه واردات 
خودرو )موضوع مصوبه شماره 95240 مورخ 
1401/6/3( به منظور تنوع بخشی و افزایش 
واردات خودروی نو جهت طی فرایند قانونی 
تقدیم می شــود. ششــم اردیبهشت ماه هم 
رئیس جمهور این لایحه را جهت تصویب به 

مجلس ارائه کرد.
مجلس برخــلاف مواضع رســانه ای برخی 
نمایندگان درباره ضرورت فوریت در واردات 
خودروهای کارکرده، با تاخیر زیان و نهایتا در 
اواخر خرداد این لایحه دوفوریتی را بررسی و 
تصویب کرد و هم اکنون با تایید شورای نگهبان، 
آخرین برنامه فاطمی امین، وزیر سابق صمت 
برای ســاماندهی بازار خودرو به ثمر نشست. 
البته نمایندگان مجلس با رای به اســتیضاح 
فاطمی امین در اواســط اردیبهشــت، اجازه 
ندادند وی برنامه خود در این بخش را تکمیل 
کند. لازم به ذکر است در اواخر دولت گذشته 
میزان تولید خودرو در کشــور به 700 هزار 
دستگاه کاهش یافته بود و 200 هزار دستگاه 
خودرو هم به علت نقص قطعه در کف پارکینگ 

خودروسازان یا دشت و جنگل، مانده بود.
اما با اجرای برنامه های نجات صنعت خودرو 
در 2 ســال اخیر، میزان تولید خودرو 2 برابر 
شــد و به حدود 1.4 میلیون دستگاه رسید 
و تعداد خودورهای ناقص هم به حدود صفر 
رســید. به گفته کارشناســان با آغاز واردات 
خودروهای کارکرده و به شرطی که نرخ تعرفه 
آنها بالا نباشد، قیمت خودرو در بازار خصوصا 

خودروهای خارجی، سقوط خواهد کرد

خبر

افزایش ســقف تسهیلات 
قرض الحسنه، تعیین معیار 
جدید ســهم تامین مالی 
خرد در ترازنامه بانک ها، 
کاهش نرخ ذخیره عمومی 
تسهیلات خرد در بانک ها و به روز رسانی سیستم 
اعتبارســنجی از اقدمات بانک مرکزی است. ابوذر 
سروش با بیان اینکه بانک مرکزی به منظور تشویق 
شبکه بانکی در اعطای تسهیلات خرد معیاری تحت 
عنوان »سهم بانک ها در زمینه تأمین مالی خرد« 
در ترازنامه بانک ها ایجاد کرده اســت افزود: نحوه 
افتتاح حســاب غیرحضوری، امضای الکترونیک 
و استفاده از زیرساخت های ســفته الکترونیک، از 
دیگر اقدمات بانک مرکزی در راســتای تســهیل 
گری در پرداخت تســهیلات خرد است که منجر 
 به توسعه و تسهیل به تسهیلات خرد توسط مردم 

شده است.
وی افزایش تسهیلات قرض الحسنه خرد از 200 
میلیون تومان به 300 میلیون تومان برای اشخاص 
حقیقی و از 500 میلیون تومــان به 750 میلیون 
تومان برای اشــخاص حقوقــی را از دیگر اقدمات 
بانک مرکزی در این زمینــه عنوان کرد و افزود: در 
همین راستا به طور موازی در ارتباط با تأمین مالی 
از طریق کارت مرابحه سقف اینگونه کارت ها نیز از 
200 میلیون تومان به 300 میلیون تومان افزایش 
یافت و مقرر شد که بانک مرکزی در فروردین ماه 
هر سال نسبت به تعدیل احتمالی میزان تسهیلات 
قرض الحسنه خرد و کارت اعتباری مرابحه اقدامات 

لازم را انجام دهد.

تعیین معیار جدید سهم تأمین مالی خرد 
در ترازنامه بانک ها

معاون نظارت بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه در 
راســتای کنترل رشــد نقدینگی بانک هــا، بانک 
مرکزی ابزارهایــی برای کنترل ایــن موضوع در 

اختیــار دارد گفت: یکــی از این ابزارهــا کنترل 
مقداری ترازنامه بانک هاســت که در این خصوص 
بانک ها با توجه بــه معیارهای متفاوتــی ارزیابی 
می شــوند و یک نمره نهایی اخذ می کنند و سهم 
 رشد نقدینگی کشــور به تناســب هر بانک به آن

 تخصیص می یابد.
سروش با بیان اینکه بانک مرکزی به منظور سوق 
دادن بانک ها در زمینه تأمین مالــی خرد و اینکه 
بانک ها خود نیز به ارائه این خدمات علاقمند شوند 
گفت: بانک مرکزی در زمینه رشد ترازنامه بانک ها 
معیارهایی تحت عنوان »ســهم بانک ها در زمینه 
تأمین مالی خرد« نیز لحاظ کرده است که به عنوان 

یک عملکرد مثبت تلقی می شود.
وی افزود: بانک هایی که تأمیــن مالی خرد انجام 
می دهند امکان رشــد ترازنامه بیشتری نسبت به 
بانک هایی که تأمین مالــی کمتری دارند خواهند 
داشــت. معاون نظارت بانک مرکزی با اشــاره به 
ذخیره عمومی تســهیلات خرد بانک ها گفت: به 
طور عمومی تســهیلات خرد بانک هــا مطالبات 

غیر جاری کمتری نســبت به مطالبات غیرجاری 
کلان دارنــد. وی تصریــح کــرد: در واقــع مردم 
منظم تر نســبت به برخی بنگاه های اقتصادی که 
 مشــکلات مالی دارند، اقساط تســهیلات خرد را 

پرداخت می کنند.

بانک های پرداخت کننده تسهیلات خرد 
اجازه رشد بیشتری در ترازنامه دارند

معــاون نظارت بانــک مرکزی تاکید کــرد: بانک 
مرکزی جلوی پرداخت وام هــای خرد زیر 400- 
300 میلیون تومانی را به هیچ وجه در هیچ دوره ای 
نگرفته است حتی بعضاً پرداخت تسهیلات برخی 
بانک ها را ممنوع کرده ایم که تسهیلات با مبالغ بالا 
بوده و پرداخت تســهیلات خرد و تکلیفی به هیچ 

وجه ممنوع نشده است.
دکتر ابوذر سروش خاطرنشــان کرد: البته ممکن 
اســت برخی بانک ها با توجه بــه ضوابط کنترل 
مقداری ترازنامه بخواهند مصارفشــان را کنترل 
کنند که در این خصوص بانک مرکزی به بانک هایی 

که سهم بیشــتری در پرداخت تسهیلات تکلیفی 
و تأمین مالی خرد دارند اجازه رشــد بیشتری در 
ترازنامه می دهد و این مــورد را با این ابزار در فصل 

تابستان تا حد زیادی با این ابزار پوشش دادیم.

بررســی کاهش نرخ ذخیــره عمومی 
تسهیلات خرد در بانک ها

سروش با اعلام اینکه بانک مرکزی در حال بررسی 
طرحی است که بر اســاس آن نرخ ذخیره عمومی 
تســهیلات خرد را تا حد امکان کاهش دهد گفت: 
بر این اســاس امیدواریم حداکثر تا یک ماه آینده 
این موضوع را در شورای پول و اعتبار مطرح کنیم 
که اگر مورد موافقت قرار گیرد عملًا این موضوع را 

اجرایی خواهیم کرد.
وی افزود: ایــن موضوع منجر به این خواهد شــد 
که بانک ها به ارائه تســهیلات و تأمین مالی خرد 
گرایش بیشتری پیدا می کند. معاون نظارت بانک 
مرکزی در خصوص توسعه و تشویق صندوق های 
قرض الحسنه نیز گفت: مقرراتی در این زمینه در 
شهریور ماه سال 1401 شورای پول و اعتبار مصوب 
و ابلاغ شــد ضمن آنکه در بانک مرکزی نیز ایجاد 
زیرســاخت های صندوق های قرض الحســنه در 

دست اقدام است.

ایجاد صندوق های قرض الحسنه وابسته 
به بانک ها

وی افزود: در همین راستا با بانک ها مذاکره کرده ایم 
که برخی از آنها علاقمند هستند که صندوق های 
قرض الحســنه خاص خود را داشــته باشــند که 
مشــخصاً یک بانک در این زمینه پیش قدم شده 
است و ســایر بانک ها نیز به این موضوع علاقمند 
هستند که وارد شــوند. دکتر سروش با بیان اینکه 
در صورت ایجاد صندوق های قرض الحسنه توسط 
بانک ها منابع قرض الحســنه بانک به این صندوق 
منتقل می شود گفت: این سیاست منجر به شفافیت 
و سهولت دریافت تسهیلات قرض الحسنه توسط 

عموم مردم خواهد شد.

سقف تسهیلات قرض الحسنه افزایش می یابد

تسهیل گری در  پرداخت  وام های خرد

شرایط حذف کارت سوخت 
آزاد اعلام شد

صادقی گفت: حذف کارت سوخت جایگاهداران بر 
اساس میزان فروش است به طوری که جایگاه های 
سوختی که عرضه کمتری دارند به آن ها یک کارت 
تعلق می گیرد.صادقی مدیر سامانه هوشمند کارت 
سوخت گفت: مالکان وسایل نقلیه نوشماره جهت 
درخواست ثبت نام تولید کارت هوشمند سوخت به 
دفاتر پلیس + 10 مراجعه کنند. او گفت: همچنین 
افراد مالکان وسایل نقلیه نوپلاک که کارت هوشمند 
ســوخت خود را دریافت نکرده اند لازم است برای 
بررسی وضع کارت هوشمند سوخت خود به دفاتر 
پلیس + 10 مراجعه و در صورت نیاز درخواســت 
خود را ثبت کنند. صادقی گفت:کارت های سوخت 
جامانده در جایگاه ها تا سه ماه نگهداری و در صورت 
مراجعه مالک با مدارک کارت خودرو و کد ملی این 
کارت قابل تحویل است. متقاضیان درخواست کارت 
هوشمند سوخت نوشماره و المثنی برای پیگیری از 
وضعیت درخواست کارت ســوخت خود به درگاه 
post.ir مراجعه کنند و یا سامانه یکپارچه ارتباط 

با مشتریان 09627 تماس بگیرند.
به گفته صادقی، برای جلوگیری از سوء استفاده 
احتمالی کارت هوشــمند ســوخت، نســبت 
بــه رمزگذاری روی کارت ســوخت اقــدام و در 
صورت فراموشــی رمز کارت ســوخت شخصی 
برای رمزگشایی به نواحی شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در اســتان محل سکونت و در 
مسافرت ها به اولین ناحیه استان مقصد مراجعه 
شود. مدیر سامانه هوشمند کارت سوخت گفت: 
حذف کارت سوخت جایگاهداران بر اساس میزان 
فروش اســت به طوری که جایگاه های سوختی 
که عرضه کمتری دارند به آن ها یک کارت تعلق 
می گیرد، جایگاه های پرفروش همچنان یک سکو 
و یک کارت را خواهند داشــت. در مراکز شهرها 
هم به همین روال است، یعنی هر یک سکو یک 

کارت سوخت.

نرخ بهره بین بانکی به 23.46 درصد رسید
افزایش نرخ بهره بین بانکی

بانک مرکزی در تازه ترین گزارش خود نرخ بهره 
بین بانکی را به میزان 2 صدم درصد افزایش داد.

نرخ بهره بین بانکی برای دومین هفته متوالی رشد 
کرد و به 23.46 درصد رسید. نرخ بهره بین بانکی 
در هفته منتهی به 21 تیرمــاه، به میزان 2 صدم 
درصد افزایش یافت تا این نرخ برای دومین هفته 
متوالی افزایش را تجربه کرده باشــد. این نرخ در 
پایان هفته منتهی به 14 تیرماه نیز با رشد 3 صدم 

درصدی به 23.44 درصد رسیده بود.

تجارت ایران با آفریقا ۲برابر شد
قائم مقام وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به افزایش 
2برابری تجارت با آفریقا در دولت سیزدهم گفت: 
می توانیم بخشی از نیاز کشــور به پروتئین را که 
حدود 150 تا 200 هزار تن اســت از آفریقا وارد 
کنیم و در این خصوص توافقنامــه ای با کنیا به 

امضا رسید.
علیرضا پیمان پاک در برنامه صف اول با تشــریح 
دستاورد های ســفر رئیس جمهور به سه کشور 
آفریقایــی، تصریح کرد کــه این قــاره به دلیل 
داشتن ویژگی های منحصربه فرد از جمله شرایط 
آب وهوایــی، خــاک حاصلخیــز و فرصت های 
سرمایه گذاری در معرض توجه کشور های پیشرو 
در حوزه اقتصادی نوظهور مثل ترکیه و چین قرار 
گرفته و از ابتدای دولت سیزدهم، فارغ از بحث های 
سیاســی و تحریم ها، به دلیل همین ویژگی ها و 
مزیت های مناسب افزایش تعاملات اقتصادی با 

این قاره در دستور کار قرار گرفته است.
پیمان پاک با اشاره به اینکه از 1200 میلیارد دلار 
تجارت حوزه آفریقا، حدود 600 میلیارد دلار آن 
واردات و تقریباً همین مقدار صادرات است تصریح 
کرد: واردات را محصولات نهایی تشکیل می دهد 
که ایران در برخی از ایــن کالا های نهایی مزیت 
دارد و از طرفی صادرات کشور های آفریقایی مواد 
معدنی، مواد اولیه و محصولات کشاورزی است که 
ما واردکننده آن هستیم و این مسئله این فرصت 
را ایجاد می کند که مستقل از سیاست های دیگری 
که در حوزه بین الملل داریم توجه ویژه ای به این 

بخش داشته باشیم.
این مقام مسئول با یادآوری اینکه "حجم تجارت 
ایران با کشــور های آفریقایــی از 600 میلیون 
دلار در ابتدای دولت ســیزدهم بــه 1 میلیارد و 
200 میلیون دلار در زمان حاضر رســیده است" 
تصریح کرد: با توجه به سطح بهداشت استاندارد، 
اکنون می توانیم بخشی از نیاز کشور به پروتئین 
که حــدود 150 تا 200 هزار تن اســت از آفریقا 
 وارد کنیم و در ایــن خصوص توافقنامه ای با کنیا 

به امضا رسید.
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بر اساس اصلاحیه اخیر اعمال شده هیات وزیران 
در ضوابط اجرایــی قانون بودجه ســال جاری، 
خرید هــر گونه خودروی ســواری خارجی برای 

دستگاه های اجرایی ممنوع شد.
هیئت وزیران در جلســه هفتم تیر ماه امسال و 
پیشــنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهوری و به 
استناد اصل یکصد و ســی و هشتم قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران بخشی از ضوابط اجرایی 
قانون بودجه سال 1402 کل کشور را به شرح زیر 
اصلاح و تصویب کرد. در این مصوبه آمده است که 
»1- در بند )2( ماده )4( پیش از عبارت »وزارت 
امور خارجه« عبارت »رسته سیاسی و سایر رسته 

های مرتبط« الحاق می شود.
2- ماده )1۸( به شرح زیر اصلاح می شود: »ماده 
1۸ خرید هرگونه خودروی سواری خارجی ممنوع 

است. خرید خودروی سواری یا وانت داخلی توسط 
دســتگاه های اجرایی حداکثر به تعــداد خروج 
خودروهای ســواری وانت با ساز و کار کمیسیون 
موضوع ماده )2( لایحه قانونی نحوه اســتفاده از 
اتومبیل های دولتی و فــروش اتومبیل های زاید 
مصوب 135۸ و با رعایت مقررات و در سقف اعتبار 

مصوب مربوط مجاز خواهد بود.
تبصره - اداراتی که به موجب تغییر در تقسیمات 
کشــوری ایجــاد و یا ارتقــاء ســطح می یابند و 
همچنین خرید خودروی وانت جهت راه اندازی 
کتابخانه های ســیار توســط نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور از شــمول شــرط خروج خودرو 
مستثنی می باشند سایر موارد مستثنی از شرط 
خروج خــودرو با تصویب هیئــت وزیران تعیین 

می شود.«

در ادامه این تصویب نامه نیــز به دیگر اصلاحات 
اعمال شــده در ضوابــط اجرایی قانــون بودجه 
سال 1402 اینگونه اشاره شــده است که »ماده 
)20( به شرح زیر اصلاح می شــود: الف - در بند 
)1( عبارت »تا سازمان نســبت به تخصیص آن 
از محل اعتبار دســتگاه اجرایــی دارای بودجه 
عمومی« بــه عبارت »تــا با رعایت مــاده )30( 
قانــون برنامه و بودجه کشــور مصــوب 1351 
نســبت به تخصیص آن از محل اعتبار دســتگاه 
 اجرایــی دارای بودجــه عمومی اقدام شــده«

 اصلاح می شود.
ب- در بند )2( پس از عبارت »با اعلام سازمان«، 
عبارت »و با رعایت ماده )76( قانون محاســبات 
عمومی کشــور مصوب 1366« الحاق می شود. 
پ- در انتهــای بند )3(، عبــارت »و خزانه داری 

کل کشور مجاز اســت با رعایت ماده )24( قانون 
محاسبات عمومی کشــور و تبصره آن در صورت 
عدم دریافت تخصیص تا موعد مقرر اعلامی توسط 
خزانه داری کل )کشور نسبت به تأمین و پرداخت 
مبالغ مربوط در قالب تنخواه گردان حســابداری 
اقدام و در مراحل بعدی تخصیص تسویه گردد.« 

حذف می شود.«
در پایان متن این اصلاحیه هیــات وزیران که به 
امضاء معاون اول رئیس جمهور رسیده، آمده است 
که »4 شماره ماده )40( به )41( اصلاح و متن زیر 
به عنوان ماده )40( الحاق می شود: ماده 40 - نحوه 
هزینه کرد منابع موضوع بند )ز( تبصره )7(، قانون 
بر اساس دستورالعملی است که به صورت مشترک 
توسط وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و وزارت 

اطلاعات تهیه و ابلاغ می شود.«

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که صنایع داخلی باید دنبال 
سهم مناسب از بازار های بین المللی باشند گفت: صنایع باید بتوانند 
ارز خود را تامین کنند و این جز با رویکرد صادرات محور بودن محقق 
نخواهد شــد. وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: صنایع داخلی باید 
دنبال سهم مناسب از بازار های بین المللی باشند، ما هم به صنایعی ارج 

می نهیم که بتوانند جای خود را در دنیا پیدا کنند.
علی آبادی افزود: اگر صنعتی داریم که در کشور ماشین تولید می کند 
و به دست مردم می دهد و یا کشوری شبیه به همین جا، این قابل قبول 

نیست.وزیر صمت گفت: ما باید در بین بهترین های دنیا قرار بگیریم، 
چون لیاقت آن را داریم مانند ســاخت توربین گاز که جز بهترین ها 

هستیم و ثابت کردیم که می توانیم.
علی آبادی با اشاره به تحولات سریع برای پیشرفت صنایع در جهان 
گفت: ما همچنان با بهره وری بسیار پایین در کشور درگیر مشکلات 
هستیم و در حالیکه دنیا در حال ایده پردازی برای انقلاب صنعتی ششم 
است ما هنوز در انقلاب صنعتی اول به سر می بریم. وزیر صنعت با اشاره 
به اینکه در کشور بهره وری وجود ندارد و این یک نقص بزرگ است، 

افزود: ما باید نیروی کار ایرانی را ارزش بدهیم و حق و حقوق آن را به 
طور کامل پرداخت کنیم.

وی ادامه داد: دولت به جای تصدی گری باید به سمت حکمرانی برود 
و مشکلات موجود به دلیل رقابت دولت با بخش خصوصی بوده است.
وزیر صمت با تاکید بر حرکت بسوی دانش بنیان ها برای کنترل انرژی 
گفت: صادر کردن مس و آلومینیوم به صــورت خام، صادرات ثروت 
کشور است که ارزشمند نیست. علی آبادی افزود: ما باید به سمت برقی 
شدن حرکت کنیم و این خطای راهبردی است اگر ما الان در گیربکس 

اتوماتیک سرمایه گذاری کنیم، زیرا دنیا این را کنار گذاشته و به سمت 
برقی شدن حرکت کرده است.

وی تاکید کرد: توسعه پایدار زمانی اتفاق می افتد که به سمت محصولات 
صادرات محور حرکت کنیم و صنایع باید بتوانند ارز خود را تامین کنند و 
این جز با رویکرد صادرات محور بودن محقق نخواهد شد آن هم صادرات 
بر اساس مزیت های کشور نه صادراتی که انرژی بر هستند.وزیر صمت 
گفت: ما با واردات مخالف نیستیم، اما واردات باید برای تنظیم گری 

باشد آن هم کالا هایی که در کشور مزیت آن را نداریم.

مدیر کل دفتر توسعه اشتغال و هدایت نیروی کار وزارت 
کار گفت: در بازه زمانی اول خرداد تا دهم تیر ماه با توجه 
به تعداد جویندگان ثبت نام شده و فرصت های شغلی 
ثبت شده. زمینه اشــتغال و به کارگماری 2200 نفر از 

بیکاران در سامانه جستجوی شغلی فراهم شده است.
امید ملک، مدیرکل دفتر توسعه نهادهای اشتغال و هدایت 
نیروی کار وزارت تعاون. کار و رفاه درباره آخرین وضعیت 
وعملکرد سامانه جدید جستجوی شغل و استقبال از این 
سامانه گفت: با عنایت به لزوم هوشمندسازی فرآیندهای 
مرتبط با خدمات کاریابی و بهبود ارائه خدمات مشاوره 
و هدایت شــغلی به کارجویان و کارفرمایان و نیز ایجاد 
شفافیت در بازار کار کشور و در راستای رفع دغدغه های 
مدیران دفاتر کاریابی، سامانه جستجوی شغل با هدف 
کاهش هزینه های جســتجوی شــغلی، اتصال سریع 
کارجویان و کارفرمایان، رضایت مندی مخاطبان در سال 

گذشته مورد بازبینی و طراحی مجدد قرار گرفت.
وی درباره قابلیت های جدید سامانه جستجوی شغل 

بیان کــرد: در حال حاضر اطلاعات مربوط به ســوابق 
شغلی، مهارتی، تحصیلی ، کارجویان قابل صحت سنجی 
می باشد. به عبارت دیگر سامانه جستجوی شغل تنها 
نقشmarket place را ایفا می نماید و دخل و تصرفی 
در فعالیت کاریابی ایجاد نکرده بلکه با انجام اقدامات ذیل 

برای کاریابی ها بازارسازی هم شده است.
ملک گفت: اتصال به وب ســرویس های متعدد جهت 
افزایش اطمینــان داده ها و صحت ســنجی اطلاعات 
ثبت شده از ســوی متقاضیان،امکان ثبت نام رایگان و 
دسترسی ســریع به فرصت های شغلی سامانه توسط 
جوینــدگان کار،امــکان دریافت رزومه شــغلی برای 
متقاضیان جویای کار،تطبیق فرصت ها و درخواست های 
شغلی با مکانیزم های هوشمندسازی سامانه بوده است.  
مدیرکل دفتر توسعه نهادهای اشتغال و هدایت نیروی 
کار وزارت تعــاون. کار و رفاه اجتماعی افزود: در همین 
ارتباط و در بازه زمانی اول خرداد تا دهم تیرماه حدوداً 
تعداد 26 هزار نفر از جویندگان کار در سامانه جستجوی 

شغل ثبت نام نموده و تعداد 40 هزار فرصت شغلی نیز 
توسط کارفرمایان و دفاتر کاریابی در سامانه درج گردیده 
و زمینه اشتغال و بکارگماری تعداد 2200 نفر از بیکاران 
در واحدهای پذیرنده نیروی کار فراهم گردیده است که با 
استفاده  کامل همه کاریابی ها از سامانه جستجوی شغل 
شاهد افزایش چشمگیری در آمار تعداد بکارگمارشدگان 

خواهیم بود.
وی در ادامه به  نقش  کاریابی ها در اشتغال افراد اشاره کرد 
و گفت: کاریابی ها همواره به عنوان یکی از ابزارهای مهم 
شناخت و تنظیم بازار کار به حساب می آیند و به عنوان 
حلقه واســط بین عرضه و تقاضای نیروی کار، نقش به 
سزایی در کاهش نرخ بیکاری ایفاء می نمایند. همچنین 
با اطلاعاتی که راجع به وضعیت عرضه و تقاضای بازار کار 
ارایه می دهند فرایند سیاست گذاری و برنامه ریزی در 
خصوص بازار کار را بهبود می بخشند. کاریابی ها با توجه 
به اشرافشــان به بازار کار می توانند به افراد در تصمیم 
گیری در خصوص رشته تحصیلی و به دنبال آن انتخاب 

شغل کمک نمایند. ملک بیان کرد: به همین دلیل دفاتر 
کاریابی در افزایش بهره وری نیروی کار می توانند سهم 
عمده ای داشته باشند. کاریابی نه به عنوان رشته شغلی 
و فعالیت اقتصادی، بلکه به عنوان هدایت کننده سرمایه 
های انسانی به سوی توسعه و پیشرفت کشور به شمار 

می آید.
وی اظهار داشــت:در جهت تســهیل شــرایط صدور 
مجوز کاریابی ها، اقداماتی مانند انجام هماهنگی های 
لازم جهت جایگزینی نظارت پســینی به جای نظارت 
پیشــینی)تعیین صلاحیت فردی(، صدور بخشنامه 
و انجام اقدامــات لازم جهــت 10 روزه نمودن صدور 
مجوز کاریابی های داخلی، حذف محدودیت مکانی و 
جغرافیایی برای صدور مجوز فعالیت درحوزه کاریابی، 
حذف شروط غیرضروری و سخت از شرایط متقاضیان 
ایجاد کاریابی غیردولتی از جمله کاهش سن از 30 به 25 
سال، داشتن 5 سال سابقه کار و اخذ گواهی آموزشی از 

مراکز معتبرصورت گرفته است.

در اصلاحیه اخیر هیات وزیران؛

خرید خودروی خارجی برای دستگاه های اجرایی ممنوع شد

وزیر صمت:

صنایع باید ارز خودشان را تامین کنند

مجوز کاریابی های داخلی ۱۰ روزه صادر می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

مدیرعامل شرکت عمران شــهرهای جدید از تامین 
۱۵ هزار هکتار زمین در شهرهای جدید برای تولید 
مسکن خبر داد و گفت: تلاش می کینم تا در ۶ شهر 
اصلی هشتگرد، پرند، صدرا، بهارستان، سهند، گلبهار 
اراضی مورد نیاز با توجه به نیاز متقاضیان برای مسکن 
تامین شود. به گزارش وزارت راه وشهرسازی، علیرضا 
جعفری با تاکید بر اینکه طرح نهضت ملی مســکن 
متقاضی محور و وابسته به ثبت نام و آورده متقاضیان 
است، افزود: بر اساس درخواست متقاضیان و میزان 
آورده آنها، پروژه های نهضت ملی مسکن در شهرهای 

جدید تعریف و آغاز می شود.
وی ادامه داد: در حــال حاضر بــرای ۲۰۰ هزار واحد 
مسکونی نهضت ملی در شهرهای جدید تعریف پروژه 

شــده و این ۲۰۰ هزار واحد در دستورکار و اقدام است. 
همچنین شرکت عمران شــهرهای جدید با توجه به 
آورده متقاضیان باید برای ۳۰ هزار متقاضی جدید که 
معادل ۳۰ هزار واحد مسکونی نهضت ملی است تعریف 
پروژه را انجام بدهد. مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدید با توضیح اینکه ۳۰ هزار واحد جدید در مناطقی 
از شهرهای جدید اعلام نیاز شده که کسری زمین وجود 
دارد و شامل شهرهای اصلی است، افزود: با هماهنگی 
انجام شده و با بهره مندی از ظرفیت هایی که در موضوع 
شناسایی زمین و اخذ مصوبات شورای عالی شهرسازی 
و معماری، الحاقات و تغییر کاربری و ایجاد شهرک های 
جدید داریم تلاش خواهد شد تا پایان سال کسری زمین 
در شهرهای اصلی تعیین تکلیف می شود. جعفری ادامه 

داد: در تلاش هستیم تا در ۶ شهر اصلی هشتگرد، پرند، 
صدرا، بهارستان، سهند، گلبهار اراضی موردنیاز با توجه 
به نیاز متقاضیان برای مسکن تامین شود. وی گفت: با 
توجه به آنکه سیاست واگذاری زمین به افراد برای احداث 
یک طبقه حیاط دار تدریجی و معیشت محور در دستور 
کار قرار دارد، در بسیاری از شهرهایی که زمین موجود 
اســت این فرصت وجود دارد تا بتوانیم تحویل زمین 

خانه های یک طبقه حیاط دار را در برنامه قرار بدهیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی در بیان شناســایی و 
تخصیص زمین و میزان آن برای تولید مسکن و اجرای 
قانون جهش تولید، اعلام کرد: در ۲۷ نقطه نوار ساحلی 
بالغ بر ۱۰ هزار هکتار از اراضی بالقوه شناسایی شده که 

به زودی بالفعل خواهند شد. 

دبیر انجمن تولیدکنندگان و تأمین کنندگان برنج ایران 
گفت: ترخیص برنج از ابتدای مــرداد همزمان با فصل 
برداشت به مدت ۴ ماه ممنوع است. مسیح کشاورز با اشاره 
به قانون ممنوعیت فصلی واردات برنج ، گفت: انتشار خبر 
نادرست و گمراه کننده لغو ممنوعیت واردات، نتیجه ای 
جزء برهم خوردن نظم بازار و تعادل تامین و عرضه برنج، 

تحریک و افزایش قیمت  این محصول نخواهد داشت.
او افزود: واردکنندگان با در نظر گرفتن تجربه سال های 
گذشــته و تبعات منفی ممنوعیت فصلــی واردات 
برنج، همچون ادوار گذشــته با ارسال نامه ای خطاب 
به معاون اول رئیس جمهور خواستار لغو ممنوعیت 
فصلی واردات یا کاهش زمان آن شده اند که همچون 
سال های گذشته رسیدگی به موضوع به وزیر جهاد 

کشاورزی محول شده است. کشاورز ادامه داد: تجربه 
سال های گذشته اثبات کرد و دستور معاون اول به وزیر 
کشاورزی و واگذاری مسئولیت رسیدگی به موضوع 
به ایشان، الزاما به معنی موافقت با خواسته لغو دوره 
ممنوعیت فصلی واردات نیست و اصولا اتخاذ چنین 

تصمیماتی نیازمند زمان و طی مراحل قانونی است.
او با ابراز تاسف از برخورد سطحی و از سر بی تجربگی با این 
موضوع که مبین عدم آشنایی با ساختار و رفتار سازمانی 
دولت و روند اجرای قانون است که نتیجه ای جزء برهم 
زدن روند حاکم بر بازار ندارد، گفت: آنچه بدیهی است و از 
نظر ایشان دور مانده این واقعیت است که برای لغو یا کوتاه 
کردن دوره ممنوعیت واردات برنج، ستاد تنظیم بازار با 
محوریت وزارت جهاد کشاورزی باید تصمیم گیری کند، 

در حالی که اولویت اول وزارت جهاد کشاورزی حمایت 
از تولید داخل است، مضاف براینکه حتی اگر شرایط به 
گونه ای باشد که نظر این ستاد تغییر کند باید زمانی ۲ تا 

۴ ماهه برای تغییر در مسیر اجرای قانون در نظر گرفت.
او با تاکید براین مهم کــه مدیران ارشــد دولت برای 
تصمیم گیری و سیاست گذاری از نظر مشورتی دستگاه ها 
و نهادهای تخصصی ، کمک بهره می گیرند، متذکر شد: 
انجمن تولیدکنندگان و تأمین کننــدگان برنج ایران 
مدت ها پیش، شرایط امروز را پیش بینی و به دفعات با 
کمیسیون کشاورزی مجلس و مدیران معاونت بازرگانی 
وزارت کشاورزی مذاکره و شرایط امروز را آسیب شناسی 
کردیم که متاسفانه پاسخ مثبتی دریافت نکردیم و به نظر 

می رسد امروز هم نتیجه ای حاصل نشود.

ممنوعیت فصلی واردات برنج پابرجاست۱۵ هزار هکتار زمین نهضت ملی مسکن تامین شد 
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رئیس اتحادیــه طباخان تهران) کلــه، پاچه و 
سیرابي طبخ شده و خام( گفت: به دلیل کشتار 
بســیار کم دام، کلــه پاچه به مقــدار کافي در 
دسترس طباخان نیست و همین امر موجب بروز 
مشکلاتي شده است که براي حل این معضل باید 
این محصول وارد شود تا قیمت آن متعادل گردد.

عبدالرضا احمدیان فرد، رئیس اتحادیه طباخان 
تهران بیان کرد: کمبود کله و پاچه، ســیراب و 
شیردان شدیدا براي ما بحران ایجاد کرده است. 
به دلیل اینکه کشتار دام بســیار کم شده است 
واحدهاي صنفي ایــن اتحادیه براي تامین مواد 
اولیه مورد نیاز شغل خود با مشکل مواجه هستند. 
این کمبود کله و پاچه در دو سه سال اخیر باعث 

گراني این ماده غذایي شده است.
وي افزود: اصولا در فصل گرم ســال تقاضا براي 
محصولات این صنف کم مي شــود و طبق روال 
بازار بایــد کله و پاچه ارزان شــود؛ ولي به دلیل 
عرضه ي خیلي کم باز هم شــاهد گراني آن در 
تابستان هستیم، حال خود پیش بیني کنید که 
در فصول سرد ســال که میزان تقاضا بسیار بالا 
مي رود با این عرضه کم چقدر قیمت ها افزایش 

پیدا مي کند.
احمدیان فرد با اشاره به راهکار این مشکل گفت: 
ما از ســال ۱۳۹۸ تا کنون بارها با اتاق اصناف و 
مرجع ذیصلاح مکاتبه کرده و درخواســت داده 
ایم که به دلیل کمي کشتار و کمبود مواد اولیه 
مورد نیاز صنــف طباخي به ما مجــوز وارادات 
کله و پاچه و سیراب و شــیردان اعطا شود تا از 
کشورهاي مسلمان یا کشورهایي که در آنجا ذبح 
اسلامي انجام مي شود، مانند گوشت، کله و پاچه 
را هم وارد کنیم و معضل کمبود در عرضه مرتفع 
شود و قیمت کله پاچه پایین آید؛ ولي متاسفانه 
تاکنون این درخواست ما نتیجه مثبتي به دنبال 

نداشته است. رئیس اتحادیه طباخان تهران در 
ادامه به دیگر مســائل صنف متبوع پرداخت و 
گفت: وضعیت کسب و کار ما نسبتا خوب است، 
فقط گراني کله و پاچه تا حدودي میزان فروش 
را پایین آورده است. دیگر اینکه سازمان حمایت 
از مصرف کننده، اجازه صدور یک تعرفه قیمتي 
مشخص را به اتحادیه نمي دهد تا آن را در اختیار 
واحدهــاي صنفي قراردهد ایــن موضوع باعث 
شــده کله و پاچه با قیمتي نامشخص در سطح 

شهرعرضه گردد.
وي به مشکلات صنف خود در خصوص سامانه 
نوین اصناف نیز اشاره و اظهار کرد: یکي از چالش 
هاي اصلي که در سال جاري با آن روبه رو هستیم 
صدور پروانه کسب از طریق سامانه نوین اصناف 
است. متاســفانه به خاطر ایرادات این سامانه، 
صدور مجوز کسب مشکلات زیادي را هم براي 
متقاضیان و هم بــراي اتحادیه را به وجود آورده 

است.
احمدیان فرد در همیــن خصوص افزود: یکي از 
این مشــکلاتي که بارها به دفعات در مجوزهاي 
صادره از طریق ســامانه نوین اصناف دیده شده 
این که اســم رئیس اتحادیه طباخان تهران، به 
نام رئیس اتاق اصناف کرمانشاه ثبت گردیده در 
حالیکه این شخص نه در شغل طباخي فعال است 
و نه در تهران حضور دارد. ولي نمي دانیم چگونه 
اسم این شخص به عنوان رئیس اتحادیه طباخان 
تهران در مجوزها ثبت مي شود و این فقط یک 
نمونه از مشکلات اســت. اصناف در این زمینه 
با مشــکلات عدیده اي مواجه هســتند. رئیس 
اتحادیه طباخان تهران با ابراز تاسف از مشکلات 
پیش روي اتحادیــه در این حوزه گفت: موضوع 
بدتر اینکه متقاضیان پروانه کسب، اتحادیه را در 

بروز این مشکلات مقصر مي دانند.

رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران ضمن اشاره به تداوم رکود و تشدید 
کاهش تقاضا در بازار سکه و طلاي داخلي، از ادامه 
کاهش قیمت ها در این بازار آن هم در شرایطي 
که روند قیمت طلا در جهان صعودي است، خبر 
داد. نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه سازندگان 
و فروشــندگان طلا و جواهر تهران در رابطه با 
وضعیت یک هفته اخیر بازار ســکه و طلا اظهار 
کرد: در هفته اي که گذشت، روند قیمت طلا در 
بازازهاي جهاني همچنان صعودي بود؛ به گونه 
اي که ۲۸ تا ۳۱ دلار افزایــش را تجربه کرد اما 
در مجموع شاهد ۳۲ دلار افزایش اونس جهاني 
طلا در این هفته بودیم؛ این در حالي بود که طي 
یک ماه اخیر تا این میزان افزایش رخ نداده بود و 

نهایت بین پنج تا ۱۰ دلار بود.
وي ادامــه داد: علیرغم روند صعــودي طلا در 
بازارهاي جهانــي، در بازار داخلي ســکه و طلا 
همچنان در مســیر کاهش قیمت بوده اســت. 
این روند کاهشــي از ابتداي تیر ماه ادامه دار و 
به تدریج تشــدید شــد، در این هفته هم شاهد 
کاهش قیمت انواع قطعات سکه و مصنوعات طلا 
بودیم. رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان 
طلا و جواهر تهــران افزود: همچنــان رکود بر 
بازار حاکم است و با کاهش شدید تقاضا در بازار 
سکه و طلا روبرو هستیم. بازار در حال حاضر به 
 ثبات نسبي خوبي رســیده و از هرگونه التهاب

 به دور است.
بذرافشان در رابطه با قیمت سکه و طلا در آخرین 
معاملات پایاني هفته و تغییرات آن نســبت به 
ابتداي هفتــه، گفت: در آخریــن معاملات روز 
گذشته (پنجشــنبه( هر قطعه سکه تمام طرح 
جدید با ۵۰۰ هزار تومان کاهــش ۲۸ میلیون 
و ۱۰۰ هزار تومان و ســکه تمام طــرح قدیم با 

۴۰۰ هزار تومــان کاهش ۲۵ میلیــون و ۲۰۰ 
هزار تومان قیمت داشــته اند. نیم سکه با ۳۵۰ 
هــزار تومان افت بهــا طي یک هفتــه اخیر در 
پایان هفتــه به ۱۵ میلیــون و ۳۰۰ هزار تومان 
رسید. ربع ســکه در آخرین معاملات هفته ۱۰ 
میلیون و ۲۵۰ هزار تومان تعیین قیمت شد که 
نســبت به ابتداي هفته ۴۰۰ هزار تومان ریزش 
داشته است. سکه هاي یک گرمي بانک مرکزي 
نیز بــا ۱۰۰ هزار تومان کاهــش در پایان هفته 
 شــش میلیون و ۲۰۰ هزار تومان تعیین قیمت 

شده است.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران خاطرنشــان کرد: هر گرم طلاي 
۱۸ عیار نیز در این هفتــه ۶۰۰۰ تومان کاهش 
بها را تجربه کرده و در پایــان هفته دو میلیون 
و ۳۵۵ هزار تومان در ازاي هر گرم، معامله شده 
است. حباب سکه نیز طي یک هفته اخیر باز هم 
کوچکتر شده است. در حال حاضر هر قطعه سکه 
پنج میلیون ۱۰۰ هزار تومان داراي حباب است 
که نســبت به هفته گذشــته ۴۰۰ هزار تومان 

کاهش یافته است.
بذرافشــان تاکید کرد: از ابتداي ســال رکود و 
کاهش تقاضا در بازار شــکل گرفته اســت که 
طبق برآوردها، نسبت به رشد تقاضا، حدودا ۷۰ 
درصدي رکود و کاهش تقاضا طي ســال داشته 
ایم اما در یک هفته اخیر بیشــتر هم شده و این 
کاهش تقاضا چشــمگیر شده است. این کاهش 
تقاضا، صنعت طلا را در وضعیت نامناســبي به 
لحاظ تولید قرار داده است. نرخ انواع ارز در هفته 
اي که گذشت روند نســبتا ثابتي را تجربه کرد 
و البته نوســانات قیمتي دلار، یورو و سایر ارزها 
روند نزولــي در بازار آزاد )غیر رســمي( و مرکز 

مبادله داشت.

عضو هیئت رئیسه اتاق و رئیس اتحادیه فروشندگان 
مصالح ســاختماني تهران گفت: طبــق آمار بانک 
مرکزي صدور پروانه ساختمان در کشور بخصوص در 
تهران، سال۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ و همچنین 
سال۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹ در هر سال حدود 
۲۷درصد کاهش داشــته که این روند نشانگر رکود 
ساخت و ساز و به تبع آن رکود شدید در صنف مصالح 

فروشان است.
اسماعیل کاظمي، عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف و 
رئیس اتحادیه مصالح فروشان تهران درباره وضعیت 
کسب و کار صنف خود گفت: کسب و کار این صنف 
در رکود شــدید به سر مي برد. متاســفانه اتفاقات 
ناخوشایندي مانند کســادي بازار، تورم، بالا بودن 
هزینه ها،کاهش تقاضا در بازار باعث شــده تعدادي 
از واحدهاي صنفي ما تعطیل یا نیمه تعطیل شوند و 
بعضي دیگر هم تغییر شغل دهند. وي افزود: در چند 
سال اخیر، هرسال نسبت به سال قبل از آن ۲۷ درصد 
کاهش صدور پروانه ساختمان را شاهد بودیم. بعد از 
نفت و پتروشیمي، ساخت وساز، اولین مقوله اي است 

که باعث تحرکات اقتصادي مي شود.
رئیس اتحادیه فروشندگان مصالح ساختماني تهران 
در ادامه بیان کرد: با توجه به اهمیت ســاخت و ساز 
در کشــور و این که بعد از حوزه نفتي و پتروشیمي، 
اولین مقولهاي است که در کشور مي تواند باعث بروز 
تحرکات اقتصادي به صورت ســازنده شود از دولت 
محترم تقاضا داریم روي این مقوله حســاب جدایي 
باز کند و موتور ساخت و ساز را به صورت صحیح به 

حرکت در آورد.
عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف تهران تصریح کرد: عدم 
ساخت و ساز و کســادي بازار، صنف مصالح فروش را 
به طور مســتقیم درگیر کرده و حتي به قسمت هاي 
مختلف اصناف دیگر نیز سرایت کرده است. به جریان 
افتادن ساخت و ساز در کشور مي تواند به صاحب خانه 

شدن بسیاري از مســتاجرین کمک کند. همچنین 
ساختمان هاي فرسوده که در شــهر تهران به تعداد 
زیاد وجود دارند، با یک برنامه ریزي صحیح مي توانند 
نوسازي شوند. وي افزود: اگرسازندگان و پیمانکارهاي 
ساختماني تشویق و تقویت شوند که دوباره به ساخت و 
ساز روي آورند به طور حتم بازار از رکود خارج مي شود.

کاظمي در بیان مشکلات خاص این اتحادیه تصریح 
کرد: ســازمان ساماندهي مشاغل شــهرداري شهر 
تهران ســال ۱۳۷۲ بنا به تشخیص یک طرفه خود 
براي انتقال واحدهاي مصالح فروشي به جنوب غربي 
تهران به واحدهاي صنفي ما فشار وارد مي کرد. در 
آن زمان صنف قطعه زمیني را در جنوب غربي تهران 
با ۱۸۱ واحد صنفي خریداري کرد و بعد از یک دهه 
مخالفت با تغییر کاربري آن، مجددا در دیوان عدالت 
اداري طرح موضوع شد و دیوان محترم عدالت اداري 
به تغییر کاربري آن راي مثبت داد. ولي متاسفانه هنوز 
مشکلات در این زمینه حل و فصل نشده و اخیراً هم 
معارض عدواني پیدا شــده و به صورت غیرمنتظره 
قســمتي از این زمین را تصاحب کرده و در دادگاه 
صالحه طرح دعوا گردیده که امیدواریم بعد از این همه 

سال این معضل بخوبي مرتفع شود.
رئیس اتحادیه فروشندگان مصالح ساختماني تهران 
در ادامه به معضل سیمان اشاره کرد و گفت: معضل و 
دلیل افزایش قیمت سیمان توزیع این کالا در بورس 
کالاســت، در واقع بورس کالا یکي از دلایل گراني 
سیمان شده است. کاظمي عدم مدیریت مصرف برق 
را علت دیگر افزایش نرخ سیمان برشمرد و افزود: عدم 
مدیریت مصرف برق در فصل گرم سال یکي دیگر از 
دلایل بالا رفتن نرخ سیمان است. متاسفانه در روزهاي 
اخیر با توجه به عدم مدیریت انــرژي در فصل گرما 
قیمت سیمان با احتساب هزینه حمل و نقل نسبت به 
فروردین سال جاري ۷۰ درصد در بخش تولید و حمل 

افزایش پیدا کرد.

به گفته کارشناسان یکی 
از مهمتریــن راهکارهای 
کنترل بازار اجاره، پرداخت 
و  ســاخت  تســهیلات 
همچنین افزایش تولید و 
عرضه مسکن اســت. در فصل اوج نقل و انتقالات 
مستاجران هستیم و دولت برنامه های زیادی را برای 
کنترل بازار اجاره در دستور کار خود قرار داده است. 
یکی از این برنامه ها نظــارت بر عملکرد بنگاه های 
مشاور املاک است که طبق آن از ابتدای تابستان 
بازرســان اقدام به نظارت بر قرارداد های مشاوران 
املاک کرده اند و تعدادی از  بنگاه های متخلف در 

شهر های مختلف پلمب شده اند.

براساس اطلاعات داده شــده، تا تاریخ ۱۷ تیر، ۱۰ 
هزار و ۴۷۷ بنگاه مشاور املاک در ۲۵ استان کشور 
مورد بازرسی قرار گرفتند و از این تعداد ۱۰۴۱ بنگاه 
مشاور املاک متخلف شناســایی و پلمب شدند. 
همچنین مشاوران املاک متخلف علاوه بر پلمب به 
میزان ۶۷ میلیارد و ۹۷۰ میلیون تومان نیز جریمه 
نقدی تعزیراتی  شدند. استان های ایلام، آذربایجان 
شرقی، چهارمحال و بختیاری، سمنان، کردستان و 
کهگیلویه و بویر احمد جزء استان هایی هستند که 
هنوز دفاتر مشاور املاک در آن ها مورد بازرسی قرار 

نگرفته است.
با این حال به گفته بســیاری از کارشناسان اجرای 
چنین اقداماتی به  تنهایــی نمی تواند بازار اجاره را 
ساماندهی کند چرا که دولت باید برنامه ریزی خود 
را به سمت افزایش تولید مسکن سوق دهد؛ یکی 

دیگر از برنامه های دولت برای کنترل بازار مسکن 
و اجاره، افزایش میزان تســهیلات ساخت مسکن 
است. حسینی، کارشناس مسکن در این خصوص 
به باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: دولت در حال 
حاضر باید برنامه ریزی در حــوزه افزایش عرضه و 
تولید مسکن داشته باشد و این امر تنها با پرداخت 

تسهیلات ساخت مسکن امکان پذیر خواهد بود.
او ادامه داد: دولت در حال حاضــر تنها بر افزایش 
تسهیلات خرید مسکن تمرکز کرده است و با بالا 
بردن سقف این تسهیلات به ۸۰۰ میلیون تومان، 
نرخ تورم را افزایش داده است، بنابراین باید در این 
شرایط با حمایت از سازندگان و افزایش تسهیلات 
ساخت، بتواند زمینه را برای ورود سازندگان به حوزه 

ساخت فراهم کند.
در همین رابطه یوســفی، عضو کمیسیون عمران 

مجلس گفت: با توجه به افزایش میزان تسهیلات 
خرید مسکن و میزان اقساط بالای این تسهیلات، 
نرخ تورم در این بخــش بالا مــی رود بنابراین ما 
همواره به دولــت و وزارت راه وشهرســازی اعلام 
کرده ایم که باید تمرکز بر حوزه ســاخت باشــد 
 تا شــاهد بهبود بــازار مســکن و خــروج آن از 

رکود باشیم.
علاوه بر برنامه های ذکر شده، طرح دیگر دولت برای 
کنترل بازار اجاره طی چند سال گذشته، پرداخت 
تسهیلات ودیعه به مستاجران بوده است، اما با وجود 
آنکه وعده های زیادی برای پرداخت وام ودیعه ۱۰۰ 
میلیون تومانی داده شد، اما به نظر می رسد دولت 
در این بخش چندان موفق نبوده و به گفته بسیاری 
از متقاضیــان که برای دریافت تســهیلات ودیعه 
مسکن ثبت نام کرده بودند عده بسیار کمی موفق 

به دریافت این وام شده اند.
طبق آخرین آمار هــای وزارت راه وشهرســازی، 
در ۳ ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۲، تعداد ۱۳۳ هزار 
و ۳۹۹ خانواده مســتاجر در ســامانه وزارت راه و 
شهرســازی برای اخذ تســهیلات ودیعه مسکن 
ثبت نام کرده اند. از این تعــداد، تاکنون ۵۶ هزار و 

۱۱۶ خانواده برای دریافت وام ودیعه مسکن واجد 
شرایط شناســایی شــده و به بانک عامل معرفی 
شــده اند. بر این اســاس، تاکنون فقط ۸ درصد از 
متقاضیان واجد شرایط وام ودیعه مسکن موفق به 
دریافت تسهیلات شده اند که ۴ هزار و ۳۷۵ متقاضی 
 هستند و ۹۲ درصد مســتاجران موفق به دریافت 

وام ودیعه نشدند.
وام ودیعه مسکن در ســال ۱۴۰۲، در کلانشهر ها 
۱۵۰ میلیون تومان و در شهر های کوچک و سایر 
شهرســتان ها ۱۰۰ میلیون تومان است. اگر نرخ 
سود وام ودیعه مســکن برای این دسته متقاضیان 
هم ۲۳ درصد و مدت بازپردخت پنج ســال باشد، 
آن ها بایــد به ترتیب ماهی چهــار میلیون و ۲۳۰ 
هزار تومان و دو میلیون و ۸۲۰ هزار تومان قســط 

وام ودیعه مســکن پرداخت کنند. در همین رابطه 
غلامی یکی از مستأجران به باشــگاه خبرنگاران 
جوان گفت: از سال گذشــته تا کنون با وجود آنکه 
برای دریافت تســهیلات ودیعه مســکن ثبت نام 
کرده و مدارک را کامل تحویل داده ام، اما موفق به 
دریافت این وام نشــده ام و به هر بانکی که مراجعه 
می کنم، می گویند منابع ما به اتمام رسیده است. 
براساس این گزارش با وجود آنکه امسال تقریبا به 
نیمه های فصل داغ بازار اجاره رســیده ایم و بخش 
زیادی از مستأجران جابه جا شــده اند، اما دولت 
باید برنامــه ریزی دقیق تــری در بخش پرداخت 
تســهیلات و افزایش میزان ســاخت وساز داشته 
 باشد تا در آینده شاهد رونق بیشــتر بازار مسکن 

و اجاره باشیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ساخت و افزایش تولید مسکن در دستور کار است 

کنترل بازار اجاره با پرداخت تسهیلات

کاهش ۲۷درصدي صدور پروانه ساختمانکاهش قیمت طلا و سکه با وجود صعود قیمت جهانيکمبود و گراني کله و پاچه با کاهش کشتار دام

تمرکز بر شناسایی خانه های خالی
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

برای اینکه اجاره بها به ثبات برسد باید قراردادهای اجاره بها در یک سامانه جامع ثبت شود که طبق 
عرف باشد. صاحبخانه ها هم نتوانند با مستأجران خارج از عرف قراردادی را به امضا برسانند. از سوی 
دیگر کد رهگیری باید برای همه اجباری شــود تا قراردادهای زیر زمینی دیگر ازبین برود چرا که این 

قراردادهای زیر زمینی باعث می شود تا قیمت گذاری کاذب صورت گیرد.
خانه های خالی نیز یکی دیگر از معضلات و چالش های بازار مسکن است که اگر شناسایی نشود تا در کوتاه 
مدت اجاره بها کاهش پیدا کند اما این راهکارها هیچکدام راهکارهای بلند مدت برای حل چالش بازار 
مسکن نیست. در بلند مدت خانه سازی باید صورت گیرد و اطلاعات خانه های خالی و افراد بی خانمان و 

بد مسکن مشخص شود و همه اطلاعات باید با توجه به محوریت ثبات رساندن بازار مسکن باشد.
شناسایی این خانه ها و دریافت مالیات از آن ها، می تواند به طور مستقیم روی بازار مسکن اثر بگذارد. 
چرا که خیلی از مالکان ترغیب می شــوند که واحدهای خود را اجاره دهند یا بفروشند. به این ترتیب 
شوک خوبی در بازار مسکن ایجاد می شود. با این وضعیت بازار مسکن نمی توانیم برای جوانی جمعیت 
برنامه ریزی کنیم. تولید مسکن در یک دهه گذشته به یک سوم و یا حتی یک چهارم سقوط کرده است. 

دولت هیچ اراده ای برای کنترل بازار مسکن استیجاری ندارد.
خانه های خالی و کلید نخورده به عنوان سرمایه محسوب می شوند. سرمایه داران علاوه بر خانه ای که 
در آن زندگی می کنند اقدام به خرید خانه های دیگر هم می کنند و آن ها را خالی می گذارند تا در زمان 
افزایش قیمت مسکن آن ها را بفروشند یا اجاره دهند. امروزه خانه  خالی مانند طلا قابل سرمایه گذاری 
است و این مسئله باعث افزایش بیشتر قیمت مسکن می شود زیرا مسکن در حالت کمبود قرار می گیرد 

و چون تقاضا برای آن بسیار می شود با افزایش قیمت روبه رو می شود.
با وجود شــرایطی اقتصادی که در جامعه وجود دارد دچار کمبود مسکن شده ایم. اگر قیمت مسکن 
مناسب باشد دلیلی برای نداشتن مشتری وجود ندارد. اگر ملکی بدون مشتری است مالک باید قیمت را 
کاهش دهد. این طبیعی است که ملک با قیمت بالا مشتری نداشته باشد. بسیاری از افراد که قصد اجاره 
مسکن دارند از عهده  پرداخت اجاره برنمی آیند و همین امر باعث افزایش حاشیه نشینی مخصوصاً در 

تهران شده است. اگر افراد اجاره بها را کاهش دهند ملکی نیست که مشتری نداشته باشد.
در حال حاضر بخش زیادی از هزینه های خانواده صرف مسکن می شود. به همین دلیل دولت به جای 
این که نظارت های جزئی روی این بخش داشته باشد، باید به شکل کلان به بخش مسکن توجه کند. 

چرا که مسکن یکی از مهم ترین شاخص های کیفیت زندگی است.
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 توســعه صــادرات غیرمســتقیم در همــکاری بــا 
دانش بنیان های خارجی

رئیس مرکز توسعه تجارت پارک فناوری پردیس با اشاره به تداوم همکاری پارک 
فناوری پردیس با مجموعه های بین المللی تاکید کرد: توسعه صادرات غیرمستقیم 

در همکاری با دانش بنیان های خارجی محقق می شود.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، میلاد 
صدرخانلو بر اهمیت همکاری با سایر کشورها در حوزه دانش بنیان ها تاکید کرد و 
گفت: اهمیت توسعه اقتصادی با استفاده از ظرفیت های بین المللی یکی از عواملی 
است که سبب شده تا توســعه صادرات محصولات شرکت های پارک فناوری به 
عنوان یکی از مهم ترین دستاوردهای تعامل با طرف های خارجی از اولویت های 

پارک فناوری پردیس در همکاری های بین المللی این مجموعه قرار گیرد.
وی افزود: یکی از عواملی که می تواند پایداری شرکت های فناور و توسعه اقتصادی 

کشور را تضمین کند، افزایش صادرات و ارزآوری شرکت های دانش بنیان است.
صدرخانلو ادامه داد: نکته دیگر، رفع مشکل تامین تجهیزات و قطعات و تسهیل 
واردات مواد اولیه جهت تولید محصولات فناورانه است که از دستاوردهای مهم 
همکاری های بین المللی اســت و به صورت جدی مورد توجه قرار گرفته است. 
طبیعی است که برخی فعالیت های دانش محور نیاز به قطعات و مواد اولیه دارد 
که واردات آن خود یک هنر در حوزه تجارت است تا هزینه های کمتری به کشور 

تحمیل و تولیدات بهتری شکل گیرد.
وی افزود: تولید مشترک و یا صادرات غیرمستقیم از دیگر مزایای همکاری با سایر 
کشورها است. بر همین اساس شرکت های دانش بنیان ایرانی می توانند با شرکت 
های متناظر خود در خارج از کشور دست به تولید مشترک محصولاتی بزنند. این تولید 
مشترک می تواند منجر به ساخت محصولی با کیفیت شود که ارزآوری مطلوبی را به 
همراه دارد. رئیس توسعه تجارت پارک فناوری پردیس خاطرنشان کرد: این فرآیند 
همان صادرات غیرمستقیم است که نتایج مطلوبی برای مجموعه های داخلی داشته و 
توسعه همکاری  ها در مناطقی مانند آمریکای لاتین، شرق آسیا و آفریقا برای استفاده 
از همین ظرفیت بالقوه در دستور کار قرار گرفته است. وی افزود: در شرایطی که کشور 
نیاز به توسعه تجارت دارد، چنین همکاری ها و هم افزایی هایی می تواند نتایج مثبتی 

داشته و چرخ صنایع کوچک و بزرگ کشور را به حرکت درآورد.

پوشش ۸۰ درصدی فیبرنوری پیش از پایان دولت سیزدهم
وزیر ارتباطات و فناوری ارتباطات اعلام کرد: تلاش ما این است که پروژه فیبرنوری در 
ایران پیش از پایان دولت سیزدهم به پوشش ۸۰ درصدی برسد. عیسی زارع پور افزود: 
اپراتورهای ایرانی بعد از اتمام تعهدات ملی خود آماده همکاری با عراق برای توسعه 
فیبرنوری هستند. وی ادامه داد: اجرای طرح فیبرنوری به طور معمول امری زمان بر 
در کشورهای مختلف جهان بوده است، برای نمونه اجرای پروژه در اسپانیا به عنوان 

کشور پیشرو اروپا ۱۰ سال طول کشیده است.
وزیر ارتباطات و فناوری ارتباطات تصریح کرد: تلاش ما این است که پروژه فیبرنوری 
در ایران پیش از پایان دولت ســیزدهم به پوشش ۸۰ درصدی برســد. وی افزود: 
برآوردها نشان می دهد که اجرای فیبرنوری در کشوری با وسعت عراق ۷ تا ۸ سال 
طول می کشد. زارع پور گفت: بنده به وزیر ارتباطات عراق گفتم که بعد از اتمام طرح 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها در ایران، این آمادگی میان شرکت های ایرانی وجود 

دارد که در بازه زمانی ۲تا ۳ ساله پروژه مشابهی را در عراق اجرا کنند.

آخرین آمار همکاری علمی با محققان ایرانی خارج از کشور
ایجاد ردیف استخدامی ویژه ایرانیان مقیم خارج 

معاون دفتر توسعه روابط علمی و سرمایه انسانی مرکز تعاملات بین المللی علم 
و فناوری از همکاری علمی با ۶۵۰۰ نفر از متخصصان و محققان ایرانی دانشگاه 

های برتر دنیا خبر داد.
سیدعلی حسینی به پلتفرم همکاری با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از 
کشور اشــاره کرد و گفت: پلتفرم کانکت با تمرکز بر روی فارغ التحصیلان ۲۰۰ 
دانشگاه برتر دنیا و ارائه تصویر واقعی از وضعیت کشور در حوزه های علمی و فناوری 
برای ایرانیان علاقه مند به توسعه کشــور ایجاد و جهت ترغیب نخبگان ایرانی و 
همچنین تسهیل شرایط تردد ایشان با کمک شبکه های تخصصی و استفاده از 
فرصت حضور نخبگان در کشور به دلیل علقه های عاطفی و دیدار با خانواده خود 
اجرا شده است. معاون دفتر توسعه روابط علمی و سرمایه انسانی مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری افزود: گروه های تخصصی در راســتای تبیین شرایط و 
دستاوردهای کشــور در حوزه های مختلف علمی و همچنین جذب متخصصان 
ایرانی در کشورهای توسعه یافته که درصد بیشتری از ایرانیان متخصص در آن 
حضور دارند یک شبکه ۳۰۰۰ نفره از متخصصان و کارآفرینان ایرانی علاقه مند 

به همکاری با کشور را ایجاد و تعاملات مثبتی آغاز شده است.
حســینی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر شــبکه مذکور طیفی از برنامه های 
مختلف، شامل ارائه ویدئو کنفرانس از کشور محل اقامت، برگزاری سخنرانی در 
دانشگاه های کشور، برگزاری کارگاه های تخصصی، همکاری در فرایند انتقال دانش 
و تکنیک های جدید و کمک به شــرکت های دانش بنیان داخلی جهت صادرات 
محصولات و همچنین برون ســپاری پروژه ها را در برنامه هــای خود قرار داده و 

متخصصین و دانشمندان ایرانی را ترغیب به مشارکت در این برنامه ها می کند.
وی یکی از اقدامات و برنامه های معاونت در حوزه نخبگان ایرانی خارج از کشور را 
رفع چالشهای اساسی عنوان شده توسط نخبگان ایرانی علاقه مند به همکاری با 
کشور از جمله عدم وجود یک مکانیزم مشخص جهت ایجاد ارتباط با مؤسسات و 
مراکز منتخب علمی و فناوری عنوان کرد و گفت: از دیگر چالش های مطرح شده 
از سوی نخبگان، عدم آشنایی با وضعیت علمی و فناوری کشور در حوزه تخصصی 
و فرآیند زمان بر تأیید مدارک و جذب در دانشگاه ها و مشکلات معیشتی و مسئله 
سربازی است. این مقام مسئول معاونت علمی، فناوری و اقتصاد ریاست جمهوری 
تعریف برنامه های حمایتی همچون پسادکتری، فرصت مطالعاتی، اساتید مدعو 
و معین، تأسیس شــرکت نوپا، اشتغال در شــرکت های فناور و پروژه تخصصی 
جایگزین خدمت سربازی جهت بهره مندی از دانش و تجارب ارزشمند محققان 

و متخصصان ایرانی خارج از کشور را از دیگر برنامه های در دستور کار برشمرد.
وی ادامه داد: در راســتای حمایت از نخبگان خارج از کشــور، مقرر شده است 
سالیانه ۱۰۰ ردیف استخدامی خارج از فراخوان وزارت علوم و بهداشت و خارج از 
بروکراسی های اداری در ۲۰ دانشگاه برتر کشور به فارغ التحصیلان ایرانی خارج از 
کشور به رزومه های برتر )براساس شاخص های بنیاد ملی نخبگان( اختصاص یابد.
حسینی با اعلام اینکه بیش از ۸ هزار و ۷۰۰ درخواست همکاری توسط متخصصان 
و محققان ایرانی خارج از کشور در پلتفرم )connect.isti.ir( ثبت شده و بیش از 
۶ هزار و ۵۰۰ همکاری علمی موفق صورت گرفته است، خاطرنشان کرد: این افراد 
عمدتاً فارغ التحصیلان دانشگاه های برتر دنیا همچون MIT، استنفورد، کمبریج، 
هاروارد، برکلی، ایلینوی، ســیدنی، ملبورن، پرینستون، میشیگان، ملی سنگاپور، 
EPFL سوئیس، و… هستند. معاون دفتر توسعه روابط علمی و سرمایه انسانی مرکز 
تعاملات بین المللی علم و فناوری بیان کرد: همچنین بیــش از هزار و ۳۵۰ پروژه 
پسادکتری با دانشگاه ها و پژوهشگاه های برتر کشور با هدف پر کردن خلأ ۱ سال اول 
حضور متخصصان ایرانی که بیش از ۵ سال ایران حضور نداشتند، اجرایی شده است.

وی از برگزاری ۳ هزار و ۷۵۲ ســخنرانی و کارگاه تخصصی توسط متخصصان و 
محققان ایرانی خارج از کشور و تأسیس بیش از ۲۴۰ شرکت فناور در حوزه های 
مختلف تخصصی توسط آنها خبر داد و گفت: بیش از ۴۵۰ نفر از محققان بازگشته 

به کشور به عنوان هیأت علمی در دانشگاه های تراز اول داخلی جذب شده اند.

اخبار

معاون علمــی رئیس جمهور 
با اشــاره به همکاری ایران و 
آفریقا در حوزه های سلامت، 
منابــع  و کشــاورزی گفت: 
کمک ایران به این کشورها در 
 راستای تکمیل زنجیره های ارزش و ارتقای تاب آوری 

فناورانه است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، حجت الاسلام و المسلمین دکتر سید 
ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری کشــورمان با هدف 
گسترش تعاملات و همکاری های اقتصادی، فناورانه و 
راهبردی، به سه کشور زیمباوه، کنیا و اوگاندا سفر کرد 
و روز جمعه به کشور بازگشت. تقویت روابط راهبردی، 
امضــای ۲۱ توافق نامه و ســند همــکاری، رفع موانع 

مبادلات تجاری، از محورهای این سفر سه روزه بود.
یکی از سرفصل ها و محورهای برجسته همکاری در این 
سفر، توســعه و تقویت تبادلات علمی، فناوری، ایجاد 
بازارها و تقویت ظرفیت های صادراتی برای شرکت های 
دانش بنیان و همکاری در پروژوه های پژوهشی، فناورانه 

و شرکت های مشترک بود.
روح الله دهقانــی، معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان که در این سفر رئیس جمهوری را همراهی 
می کرد با اشاره به فناوری و نوآوری به عنوان اصلی ترین 
محور و موضوع گفت وگوها در این سفر سه روزه، عنوان 
کرد: با توجه به ظرفیت ها و فرصت هایی که در قاره آفریقا 
وجود دارد، یکی از سیاست های محوری دولت سیزدهم، 
همکاری با کشورهای آفریقایی است چرا که ظرفیت های 
بســیار خوبی برای تبادل و همکاری هــای چندجانبه 
علمی، فناوری و اقتصادی، توسعه بازارهای محصولات 

ایران و خلق ارزش افزوده بالا وجود دارد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری با اشــاره به این که سفر سه روزه به سه 
کشور غرب آفریقا، عمدتاً با هدف ارتقای همکاری های 
فناورانه و اقتصادی صورت گرفت، عنوان کرد: توســعه 
روابط خارجی یکی از سیاست های جدی دولت است و 
در این میان همکاری و توجه به کشورهایی که کم تر به 
ظرفیت های آن ها توجه و تمرکز شده، در اولویت های 

دولت قرار دارد.

دهقانی ادامه داد: با توجه به ظرفیت های بســیار خوب 
کشورهای غرب آفریقا، برنامه ای فشرده و جامع در قالب 
سفری سه روزه به سه کشور یاد شده صورت گرفت که 
از تعاملات تجاری تا دیدار با ایرانیان مقیم این کشورها 
را شامل می شــد. این سفر در عین فشــردگی، ثمرات 
ارزنده ای داشت که امیدوارم برکات و ثمرات آن در متن 

زندگی جامعه پدیدار شود.
رئیس بنیــاد ملی نخبــگان، قــاره آفریقــا را یکی از 
ظرفیت مندترین نقاط جهان بــرای تعاملات فناورانه و 
معرفی دستاوردهای ایران در این حوزه دانست و گفت: 
آفریقا به عنوان کهن ســال تریــن و ثروتمندترین قاره 
جهان، مملو از فرصت های ویژه زیرزمینی و سرزمینی از 
جمله معادن، کشاورزی، غذا و سایر حوزه های راهبردی 
است. با توجه به ارزش بالای این منابع، کشورهای غربی 
اجازه ورود فناوری و پیشرفت را به کشورهای آفریقایی 
نداده و کمتر فضایی ایجاد کرده اند تا کشورهای آفریقایی 
استقلال منابع، استقلال اقتصادی و پیشرفت فناورانه 
داشته باشند. برای کشــوری مثل ما که روابط دیرینه 
و ظرفیت های بســیار خوب فناورانه دارد، این ظرفیت 
بسیار خوب و ارزنده ای برای صادرات محصولات فناورانه 

به آفریقا است.
دهقانی بــا بیــان این کــه مهم ترین محــور و هدف 
ســفررئیس جمهوری به آفریقــا نیز بر مدار توســعه 
همکاری های فناورانه و نوآورانه بود، عنوان کرد: در صدر 
گفت وگوها و تعامل با رؤســای جمهور کنیا و اوگاندا، 
مباحث و موضوعات فناورانه قرار داشــت. بیش از ۵۰ 
درصد گفت وگوها حول محــور همکاری های فناورانه 
می چرخید که ایــن موضوع، علاقمندی کشــورهای 
آفریقایی به بهره مندی از ظرفیت های دانشی، فناورانه و 
محصولات و خدمات دانش بنیان ایران را نشان می دهد.

وی، آگاهی جامعه آفریقا از ضرورت خلق ارزش افزوده 
و تکمیل زنجیره های ارزش را یکی از فرصت های خوب 
برای حضور ایران در بازار این کشــورها دانست و افزود: 
با توجه به توســعه فناوری های اطلاعاتی و ارتباطاتی 
کشورهای آفریقایی و بیداری مردم در عصر اطلاعات، 
متوجه شده اند که باید از خام فروشی منایع جلوگیری 
کنند، بــه صیانت و حفاظــت از این منابــع بپردازند، 
زنجیره هــای ارزش ر در کشورشــان تکمیــل کنند و 
اقتصادشان را با تکیه به فناوری و نوآوری، توسعه دهند. 
این کشورهای ثروتمند مملو از فرصت و در حال توسعه 

هستند.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری، منابــع زیرزمینی، کشــاورزی و امنیت غذا 
و ســلامت را ســه حوزه محوری همکاری های ایران و 
کشورهای آفریقایی با هدف تکمیل زنجیره های ارزش 
و خلق ارزش افزوده دانست و گفت: با توجه به بررسی ها 
و تعاملاتی که صورت گرفته و مطالعاتی که انجام شده، 
مشخص شد سه حوزه ظرفیت دار و بسیار خوب در آفریقا 
وجود دارد که منابع زیرمینی و معادن سرشار از مهم ترین 
این ظرفیت ها به شــمار می رود، چرا که آفریقا از حیث 
منابع زیرزمینی، قاره ای غنی است؛ منابع سرشار نفتی 
و هیدروکربوری نیز در برخی از کشورهای آفریقایی، با 
سوار شدن فناوری می تواند زمینه ساز خلق ارزش افزوده 

قابل توجه و سرشار باشد.
دهقانی، کشاورزی و امنیت غذا را یکی دیگر از محورهای 
همکاری ایران بر محور فناوری و نوآوری دانست و افزود: 
ظرفیت های کشاورزی و منابع غنی غذایی یکی دیگر از 
ظرفیت های کشورهای آفریقایی است و این کشورها در 
حوزه تولید غذا، توانمندی های بسیاری دارند اما شاید 
بعضاً در جذب و توســعه بازار موفق نباشــند که پیوند 
فناوری و نوآوری به این عرصه نیز می تواند ارزش آفرین 
و ثروت زا باشد. همچنین فناوری اطلاعات و ارتباطات، 
گردشگری و ســلامت نیز از حوزه های دیگری به شمار 
می رود که ظرفیت های توسعه همکاری در آفریقا فراهم 

است.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری عنوان کرد: کمک ایران به این کشورها 

در راستای تکمیل زنجیره های ارزش و ارتقای تاب آوری 
فناورانه اســت تا بتوانند حلقه های مفقوده فرآوری را 
تکمیل کنند، ارزش افزوده را خلــق و محصول دارای 

ارزش افزوده را به بازار عرضه کنند.
دهقانی، تجهیزات پزشــکی و ســلامت را یکی دیگر 
از حوزه های مــورد علاقه کشــورهای آفریقایی برای 
حضور فناورانه ایران دانست و افزود: حوزه دیگری هم 
که به صورت عمومی همه کشــورها به سرمایه گذاری 
و توسعه فناوری در آن علاقه مند هســتند و ایران نیز 
دستاوردهای بسیار ارزشــمندی را در این حوزه دارد، 
حوزه دارو، ســلامت و تجهیزات پزشــکی اســت. در 
ســال های اخیر، علاقمندی بــه توانمندی های ایران 
در حوزه ســلامت به دلیل کیفیت بالا، قیمت پایین تر 
 و نیــز تأمین نیازهای مردمان کشــورهای مســلمان 

افزایش یافته است.
وی با اشاره به آمادگی ایران برای سرمایه گذاری فناورانه 
و همکاری با محوریت شــرکت های دانش بنیان عنوان 
کرد: در حال حاضر فرصت سرمایه گذاری به شکل سنتی 
و زیرساخت ســازی در آفریقا را نداریم اما فرصت های 
ســرمایه گذاری علمی، فناورانه و نوآورانه ایران بسیار 
بالا اســت و فناوری ایران با کیفیتی هم پای نمونه های 
خارجی، بسیار ارزان تر و بعضاً با قیمتی تا ۲۰ برابر کمتر 
از مشابه خارجی اســت و بنابراین اگر بتوانیم از فرصت 
سرمایه گذاری فناورانه در آفریقا استفاده کنیم، می تواند 
یک ظرفیت خوب برای صادرات نرم با دســتاوردهای 

بسیار بالا برای کشور به ارمغان بیاورد.

معاون علمی رئیس جمهور مطرح کرد؛

همکاری فناورانه ایران و کشورهای آفریقایی 
News kasbokar@gmail.com

با گذشــت یک هفته از آغاز فعالیت "تــردز" و عبور 
کاربران آن از مرز ۱۰۰ میلیون نفر، بســته های فالوئر 
فیک برای این شبکه اجتماعی جدید، در اینترنت خرید 

و فروش می شود.
بررسی سایت های مختلف توســط بیزنس اینسایدر 
نشان می دهد از پیشنهاد ۷.۵۰ دلار برای ۱۰۰ دنبال 
کننده تــا ۱۹۰۰ دلار بــرای ۵۰ هزار دنبــال کننده 
در اپلیکیشــن "تردز"   اینســتاگرام، خدمات تعامل 
پولــی و ربات فارم، بــازار جدیدی را شــکل داده اند. 
اینســتاگرام مدت ها با ربات ها و تعامــل پولی در این 

اپلیکیشن مقابله کرده اســت. این پلتفرم سال هاست 
که دنبال کنندگان و پســندهای فیک را حذف کرده 
 و حتی در دستورالعمل جامعه خود، بخشی را مربوط 

به این مسئله دارد.
طبق اعلام پلتفرم بازاریابی اینفلوئنسر "هایپ آدیتور"، 
به طور میانگین حدود ۱۳.۸ درصد از دنبال کنندگان 
اینســتاگرام اینفلوئنســرها، به عنوان حســاب های 
مشکوک دسته بندی می شــوند. “تردز" به اینسایدر 
گفت: حساب های مشــکوک را به عنوان هر صفحه ای 
در اینستاگرام تعریف می کند که به نظر می رسد ربات 

است یا از خدمات خاصی برای پسندها، اظهارنظرها و 
دنبال کنندگان، استفاده می کند.

اگرچه معیار تعــداد دنبال کننــده، همچنان عامل 
تاثیرگذاری است به خصوص وقتی مسئله مذاکره برای 
بستن قرارداد با برندها به عنوان یک اینفلوئنسر مطرح 
می شود اما مشخص نیست که تعداد فالوئر تا چه حد 
برای "تــردز"  اهمیت دارد. برای شــروع، فالوئرها در 
"تردز"  به اندازه اینستاگرام یا توییتر برجسته نیستند 
و در خصوص الگوریتم هم رتبه بندی در "تردز"، بیشتر 
به محتوایی بستگی دارد که فردی با آن تعامل می کند.

آدام موسری، مدیر اینستاگرام و "تردز" در شرکت متا 
پلتفرم اخیرا در جوابی در "تردز" نوشت: ما پست ها را 
سبک رتبه بندی می کنیم و توصیه هایی )پست هایی 
از حســاب هایی که دنبال نمی کنید( را در فید نشان 
می دهیم که به خصوص برای یک اپلیکیشــن جدید 
پیش از این که افراد حساب های کافی را دنبال کنند، 
اهمیت دارد. بر اساس گزارش بیزنس اینسایدر، خرید 
دنبال کننده فیک در "تردز"، به رشــد یک حســاب 
یا موفقیت یــک تولیدکننده محتــوا کمک چندانی 

نخواهد کرد.

طبق تحلیل شرکت Chainalysis جرایم مربوط به 
رمزارز به طور کلی در ۶ ماهه نخســت ۲۰۲۳ کاهش 
یافت اما حجم پرداخت باج به هکرهــا افزایش یافت 
و رقم آن برای دومین ســال رکورد می زند. به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، قیمت رمز ارز در سال 
جاری میــلادی به تدریج افزایش یافــت و زنجیره ای 
از ورشکســتگی شــرکت های این بخش را در ۲۰۲۲ 

بهبود داد.

شــرکت Chainalysis جریان های رمز ارزی برای 
فعالیت هــای غیرقانونــی را ردیابی کرده که شــامل 
بازارهای وب تاریــک، عامل های بدافــزار، بدافزارها، 
کلاهبردارها، فروشــگاه های جعلی و محتوای کودک 
آزاری می شود. جریان رمز ارزی صرف شده برای این 
جرایم در ۶ ماهه نخست ۲۰۲۳ میلادی به ۲.۸ میلیارد 
دلار رســید که ۶۵ درصد کمتر از ۸ میلیارد دلار ثبت 

شده در همان بازه از سال گذشته است.

اما این ارقام شــامل جریان رمز ارز بــه ماهیت هایی 
نمی شود که تحت تحریم های جهانی قرار دارند. طبق 
گزارش Chainalysis در مــاه ژانویه، تراکنش های 
مرتبط با ماهیت های تحریم شده حدود ۴۴ درصد از 
حجم ۲۰.۱ میلیارد دلاری جرایم رمز ارزی را تشکیل 

می دادند.
درآمد مربوط به کلاهبرداری نیز کاهش یافته بود. اما 
تعداد افرادی که با حملات کلاهبرداری جعل هویت 

روبرو می شــدند نیز افزایش یافته بود. در این حملات 
کلاهبرداران وانمود می کردند مأموران دولتی هستند 
تا از افراد اخاذی کنند. همچنین پرداخت باج به هکرها 
به شــکل رمز ارز در نیمه نخســت ۲۰۲۳ میلادی به 
۴۴۸.۱ میلیون دلار رسید که نسبت به ۱۷۵.۸ میلیون 
دلار ثبت شده در سال قبل از آن بیشتر است. اگر این 
روند ادامه یابد مقدار باجی که هکرها دریافت می کنند، 

برای دومین سال متوالی رکورد می زند.

داده های رفینیتیو نشان می دهد از زمان آغاز برخورد نظارتی 
دولت چین در دو سال گذشــته تا به امروز، شرکت های 
بزرگ فناوری چین بیش از یک تریلیون دلار ارزش خود 
را از دست داده اند که معادل کل اقتصاد هلند است. پس از 
آن که بانک مرکزی چین اعلام کرد که ممکن است تغییر 
روندی در جریان باشد، ســرمایه گذاران اکنون امیدوارند 
قوانین سخت گیرانه ای که از اواخر سال ۲۰۲۰ مانع رشد 

شده اند، تسهیل شوند.
بانک مرکــزی چین اعلام کرد که اکثر مشــکلات اصلی 
کســب و کارهای مالی شــرکت های پلتفرم اصلاح شده 
اســت و رگولاتورها، تمرکز خود را به جای شــرکت های 
خاص، به کل صنعت فنــاوری معطــوف خواهند کرد. 
برنامه ریز دولتی چین از شــرکت "تنسنت هولدینگ" 

که بزرگترین شــرکت بازی  ویدیویی جهان است و غول 
تجارت الکترونیکی علی بابا، به دلیل مشارکت شــان در 
نوآوری فناوری چیــن تمجید کرد. این نشــانه دیگری 
 بود کــه میانه نهادهــای دولتی بــا بخش فنــاوری، بار 

دیگر گرم می شود.
تحلیلگران می گویند لغو عرضه اولیه عمومی ۳۷ میلیارد 
دلاری گروه آنت وابســته به گروه علی بابا در نوامبر سال 
۲۰۲۰، نقطه آغاز سرکوب نظارتی گسترده بر شرکت های 
فناوری ســرزمین اصلی چین بود که اندازه و نفوذ آنها به 
سرعت رشد کرده بود. از آن زمان، تقریبا ۱.۱ تریلیون دلار 
از ارزش بازار گروه علی بابا، تنسنت، غول چینی تحویل غذا 
می توآن، غول جستجوی بایدو و سایت تجارت الکترونیک 

JD.com ریزش کرده است.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: 
تهدیدات فضای مجازی باید همپا و همزاد کاربردها و 
مزایای آن مدیریت شود. به گزارش ایرنا، رضا تقی پور 
انوری در "همایش پدافند ســایبری و اقدامات مَصون 
سازی از منظر راهبردی و فنی" در مشهد افزود: فناوری 
ارتباطات زیرساخت فضای سایبری است، اما وقتی درباره 
امنیت سایبری صحبت می کنیم باید علاوه بر تهدیدهای 
سخت و نیمه سخت که این زیرساخت را مورد حمله قرار 

می دهد به تهدیدات نرم و محتوایی نیز توجه داشت.
وی گفت: در حوزه فضای سایبری در کنار قابلیت هایی 
که در حوزه کسب و کار، ارتباطات و شبکه های اجتماعی 
برای جامعه به وجود آمده باید به چیستی فضای مجازی 
سایبری نیز توجه کنیم، فضای سایبری را می توان عامل 

و شاخصه قدرت ملی دانست. این نماینده مجلس اظهار 
داشــت: اگر به موضوع قدرت ملی و حاکمیت ملی در 
فضای مجازی توجه نکنیم خواهیم دید که زیرساخت 
فضای مجازی را با پهنای باند مناسب ایجاد کرده و آن 
را به راحتی در اختیار دشمنان قرار داده ایم، متاسفانه 
در دوره ای برخــی این دیدگاه را اصلًا قبول نداشــتند 
 که دشــمن از زیر ســاخت فضای مجازی ما علیه ما 

بهره برداری می کند.
تقی پور حاکمیت جمهوری اسلامی بر فضای حقیقی 
را مثال زدنی عنوان کرد و گفت: همانطور که فعالیت در 
فضای حقیقی کشور در چهارچوب حاکمیت و به صورت 
قانونمند انجام می شود باید فعالیت در فضای مجازی نیز 

قانونمند شود.

سازمان فضایی با توجه به تجربیات گران بها در صنعت 
فضایی، می تواند صادرکننده محصولات فضایی باشد.

»دلیریان« سخنگوی سازمان فضایی ایران در صفحه 

شــخصی اش در توئیتر نوشــت: در حاشیه اجلاس 
وزرای ارتباطات اکــو که به میزبانی وزیــر ارتباطات 
ایران برگزار شــد، باحضــور رئیس ســازمان فضایی 

 ایران مذاکرات خوبــی در زمینه همکاری های فضایی
 انجام شد.

 اکــو ظرفیــت خوبــی بــرای همــکاری اســت و 

ســازمان فضایی با توجه بــه تجربیــات گران بها در 
 صنعــت فضایــی، می تواند صادرکننــده محصولات

 فضایی باشد.

بازار فروش فالوئر فیک برای تردز  راه افتاد

پرداخت باج به هکرها افزایش یافت 

تهدیدات فضای مجازی باید همپای مزایای آن مدیریت شودضرر ۱.۱ تریلیون دلاری غول های فناوری چین

مذاکره ایران با کشورهای عضو اکو برای صادرات محصولات فضایی

فناوری و 
اطلاعات
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انجمــن صنفــي صنايع روغنكشــي ايــران اعلام كــرد در شــرايط كمبــود دانه 
روغنــي، اگر دولــت تدبيــري نكنــد، بــا واردات كنجالــه و روغن خــام به جاي 
 دانــه روغنــي، تعطيلــي كارخانه هــای روغنكشــي در ســال آينــده قطعــي 

است. 
انجمن صنفي صنايع روغنكشي ايران در نامه اي سرگشــاده اعلام كرد: كارخانه های 
روغنكشــي با ظرفيت ســالانه 4,6 ميليون تن دانه روغني يكي از بزرگ ترين صنايع 
تبديلي بخش كشاورزي به شمار مي روند كه مي توانند نقش كليدي را در اشتغالزايي، 
كاهش ارزبري، ايجاد ارزش افزوده، افزايش ضريب خوداتكايي، امنيت غذايي، كاهش 
واردات محصــولات نهايي و بهبود تراز تجاري بخش كشــاورزي و غذايي كشــور در 

راستاي تحقق اهداف عالي و برنامه هاي كلان نــظام جمهوري اسلامي ايران از جمله 
اقتصاد مقاومتي ايفا كنند. انجمن صنفي صنايع روغنكشــي ايــران براي نيل به اين 
اهداف، پيشــنهاد اصلاح نظام تعرفه اي واردات كنجاله، روغن خام و دانه هاي روغني 
را به دولت ارائه و طي دو سال اخير جلسات متعددي را با مقامات عالي كشور از جمله 
معاون اول رئيس جمهوری برگزار كرد كه متاســفانه با وجود دستورات و پيگيري آن 
مقام مسئول و مكاتبات و جلسات متعدد كارشناسي با وزارتخانه هاي جهاد كشاورزي، 
صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد و دارايي و ســازمان مديريت و برنامه ريزي، اين روزها 
 خبرهاي خوشي درباره اصلاح نظام تعرفه اي به نفع توليد و صنعت از سوي دولتمردان 

به گوش نمي رسد. 

هشدار تعطيلي كارخانه های روغنكشي 

براي نخســتين بار مبارزه 
با ميــوه قاچــاق از حرف و 
شــعار به عمل درآمد و روز 
گذشته 31 تن ميوه قاچاق 
زير چرخ هاي لودر امحا شد. 
مسدود كردن مسيرهاي ورود ميوه هاي لوكس قاچاق 
از اقصي نقاط جهان به ايران كار آساني نيست چرا كه 
به نظر نمي رسد اين ميوه ها بدون سازماندهي و توسط 
قاچاقچيان خرده پا به كشــور قاچاق شوند اما اقدام 
ديروز ستاد مبارزه با قاچاق كالاوارز را بايد نقطه عطفي 
در اين زمينه دانست. مسئولان وزارت كشاورزي بارها 
از قاچاق ميوه انتقاد كرده و نهادهاي متولي نظارت را 
به مبارزه جدي تر با متخلفــان فراخوانده بودند. وزير 
جهاد كشاورزي نيز درباره ميوه هاي قاچاق انتقادات 
تندي داشته است. وي اخيرا بيان كرد: وضعيت ما از 
لحاظ توليد ميوه مشخص است و در حال حاضر ايران 
چهار درصد توليدات جهاني مركبات را دارد و در خيلي 
از محصولات نيازي به واردات نداريم، ولي متاســفانه 
قاچاق نيز صورت مي گيرد و حتي علاوه بر مشكلات 
اقتصادي مشكلات بهداشتي نيز ايجاد كرده به گونه اي 
كه بيماري مگس مديترانه اي و مگس زيتون حاصل 
محصولات قاچاق هســتند. برخي مي گويند قاچاق 
ميوه سازمان يافته انجام مي شود بنابراين آن عده اي 
كه قاچاق ميــوه را در همان كاميون هــا و كانتينر ها 

انجام مي دهند، بايد شناسايي شوند و با آنها برخورد 
جدي شود. در پي اين اظهارات سازمان هاي تعزيرات 
حكومتي، حمايت و ستاد مبارزه با قاچاق كالا به مبارزه 
و جمع آوري محموله هاي ميوه  قاچــاق و برخورد با 
قاچاقچيان پرداختند و استانداري نيز اعلام كرد مبادي 
ورودي شــهر را براي جلوگيري از ورود ميوه قاچاق 
زيرنظر مي گيرد. نتيجه اين اقدامات كشف 31 تن ميوه 
قاچاق و امحاي آن بود. اكنون سوال اينجاست كه آيا 
اين اقدامات ادامه پيدا خواهد كرد يا خير؟دبير ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان تهران اعلام كرد: ۲۷ تن 
از ميوه هاي قاچاق كشف شده، روز گذشته )چهارشنبه( 
 امحا و ســپس بقايــاي آن در چاه هــاي مخصوص

 دفن شــد. به گزارش مهر، حدود 31 تن ميوه قاچاق 
در بازرســي هاي اخير از ميدان ميوه و تره بار و مراكز 
عرضه ميوه لوكس كشف و از اين ميزان ۲۷ تن به علت 
غيربهداشتي بودن امحا شد. علي اكبر پوراحمدنژاد، 
دبير ســتاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان تهران در 
حاشيه مراسم امحاي ميوه هاي قاچاق غيربهداشتي و 
مضر گفت: اين ميوه ها از يك هفته پيش، از ميدان ميوه 
و تره بار و مراكز عرضه ميوه لوكس كشف، جمع آوري 
و به سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي استان 
تهران منتقل شــد كه پس از دريافت استعلام هاي 
لازم و اينكه مراجع بهداشتي ۲۷ تن از اين ميوه ها را 
غيربهداشتي و مضر براي سلامت جامعه اعلام كردند، 

با حضور دستگاه هاي مربوطه  كار امحا انجام شد. وي 
افزود: اين ميوه ها شامل نارگيل، سير، دراگون، ليمو 
ترش،  بلوط، گريپ فروت، سيب فرانسوي،  انگور،  پرتقال 
و نارنگي بود كه در محوطه سازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي استان تهران نابودسازي و سپس بقاياي 
آن در چاه هاي مخصوص دفن شد. پوراحمد نژاد گفت: 

اگر سلامت اين ميوه ها تاييد مي شد، به جاي نابود كردن 
 تصميم ديگري گرفته مي شد كه يكي از تصميمات، 
اســتفاده از آنها براي مصارف كود پيش بيني شــده 
بود اما به علت غيربهداشــتي اعلام شدن چاره اي جز 

نابودسازي نداشتيم. 
وي افزود: براي 4 تن ديگر از اين ميوه هاي كشف شده 

كه استعلام بهداشتي و ديگر استعلام هاي آنها نيز مثبت 
اعلام شده اســت، هنوز تصميم گيري نشده و فرايند 

تصميم گيري ادامه دارد. 
ميوه هاي قاچاقي كه اخيرا كشف شده مربوط به 3۵ 
مالك بوده كه ارزش تقريبي كارشناسي شده براي آن 

حدود 3۰۰ ميليون تومان است.

31 تن میوه قاچاق امحا شد

مبارزه با میوه قاچاق جدی شد

3۵۰ هزار هكتار از جنگل ها در 
شرف نابودي است

مديرعامل شــركت صنايع چــوب و كاغذ 
مازندران گفت: 3۵۰ هــزار جنگل به دليل 
اجرانشدن كارهاي فني در قالب طرح تنفس 

در شرف نابودي هستند. 
به گزارش مهر، ابوالفضل روغني در مراســم 
كاشــت 1۰ هزار اصله نهال كه به مناسبت 
هفته منابع طبيعي برگزار شــد، با تاكيد بر 
اينكه ما با طرح تنفــس جنگل ها مخالفيم، 
افزود: وجود جنگل ها نيازمند كارشناســان 
فني جنگل اســت و اگر اين كارشناســان 
 فنــي نباشــند، جنگل هــا آســيب جدي 

خواهند ديد. 
وي تصريــح كرد: 3۵۰ هــزار هكتار جنگل 
به صــورت پايلوت در طــرح تنفس جنگل 
در اختيــار منابع طبيعي قرار گرفته اســت 
كه ايــن جنگل هــا بــه دليل اجرانشــدن 
كارهاي فني توســط كارشناســان جنگل 
در شرف نابودي هســتند. روغني، خروج و 
قطع گونه هاي مريض و فرســوده درختان 
همچنين كاشــت گونه هاي جديد متناسب 
با بوم منطقــه را از كارهاي كارشناســي و 
 فني جنــگل براي حفظ و حراســت جنگل 

عنوان كرد. 
مازنــدران  اينكــه  بيــان  بــا  وي 
را  كشــور  نهالســتان  بزرگ تريــن 
 داراســت، افــزود: مازنــدران ســالانه
 يــك ميليــون و ۵۰۰ هــزار نهــال توليد 
مي كنــد و ۹۰ درصــد ايــن نهال هــا در 
 جنگل هاي اســتان و مابقي به ساير استان ه

ا ارسال مي شود. 
مديرعامــل صنايع چوب و كاغــذ مازندران 
افرا، توســكا، بلوط وحشي و گيلاس وحشي 
را از نهال هايي برشــمرد كه براي كاشت در 
جنگل هاي منطقه متناســب بــا بوم محل، 
پرورش و كاشت مي شــوند. روغني از وجود 
1۰ پست نگهباني و ۸۰ پست قرق بان براي 
نگهباني و جلوگيري از قاچاق چوب و چراي 
دام ها در منطقه تــلار خبر داد و گفت: حوزه 
تلار ۵۵ هزار هكتار جنگل را شامل مي شود 
و تاكنون 4۰۰ هزار اصله نهال در اين حوزه 
متناســب با بوم منطقه كاشــته شده است. 
مديرعامل صنايع چــوب و كاغذ مازندران با 
اشاره به كاشت 1۰ هزار اصله نهال به مناسبت 
هفته منابع طبيعي در يــك روز را از جمله 
طرح هاي موفق صنايع چوب و كاغذ برشمرد 
و خاطرنشان كرد: نگهداري منابع طبيعي به 
عمل نياز دارد، نه حرف و صنايع چوب و كاغذ 

عمل گراست. 

مقصر گراني گوشــت دلالان 
هستند، نه صادرات

معاون وزير جهاد كشاورزي اظهار كرد: قيمت 
گوشت قرمز در بازار وابسته به سيستم عرضه 
و تقاضاست و تغييرات و نوسانات قيمتي كه 
طي ماه گذشته در سطح شهر به وجود آمد، 

هيچ ارتباطي به واحد هاي توليدي ندارد. 
حســن ركنــي افــزود: قيمــت دام زنده 
در واحد هــاي توليــدي طــي دو ســال 
قبل تغيير محسوســي نكــرده و همچنان 
 حدود كيلويــي 11 هزار تومــان ثابت باقي 

مانده است. 
معاون وزير جهــاد كشــاورزي در امور دام 
ادامــه داد: نوســانات قيمتي كــه در بازار 
گوشــت قرمز به وجود آمده بــه حلقه هاي 
واســط غيرضروري برمي گردد كه گوشــت 
قرمز را از توليد تا بازار مصرف دست به دست 
 مي كنند كه بايد اصلاحاتي در اين سيســتم 

انجام شود. 
ركني با بيــان اينكه قيمت دولتي گوشــت 
قرمز منجمد كيلويي حدود 1۸ تا 1۸هزار و 
۵۰۰ تومان اســت كه با حداقل سود در بازار 
شــب عيد توزيع خواهد شد، گفت: براساس 
برنامه هاي وزارت جهاد كشــاورزي بايد 3۰ 
ميليــون راس از جمعيت دام زنده ســبك 
كاهش پيدا كند كه طي ســال گذشته تنها 
يك ميليون راس دام زنده از طريق صادرات 

كاهش پيدا كرد. 
معاون وزير جهــاد كشــاورزي در امور دام 
تصريح كرد: حجم صادرات دام زنده نسبت 
به كل جمعيت دامــي كمتر از ۲ درصد بوده 
اســت؛ بنابراين نمي تواند اثــر قابل توجهي 
در عرضه گوشــت قرمز داشــته باشد، كما 
اينكه هم اكنــون نيز دام زنده روي دســت 
 دامداران مانــده و به بازارســاني و بازاريابي 

بيشتري نياز دارد.

اخبار

کشاورزي

يــك مقــام مســئول در 
وزارت جهاد كشاورزي با 
بيان اينكه توليد خشكبار 
امسال بيش از ۸۰۰ هزار 
تن اســت، گفت: مجوزي 
براي واردات خشــكبار صادر نشده است. رمضان 
رويين تن با بيان اينكه مجموع توليد خشــكبار ما 
امســال بيش از ۸۰۰ هزار تن است، اظهار داشت: 
اين خشكبار شامل 14۵ هزار تن بادام، 1۸۰ هزار 
تن گردو، ۲۵۰ هزار تن پسته، حدود 3۰ هزار تن 
فندق، 16۰ هزار تن كشــمش، 1۰ هزار تن برگه 
زردآلو، ۸ هزار تن آلو خشــكه، 4۲ هزار تن انجير 
خشــك و حدود 1۰ هزار تن ســاير محصولات از 
جمله توت، سنجد و... است. وي با اشاره به اينكه 
از اين ميزان توليد، حدود 4۰۰ هزار تن آن صادر 
و حدود 4۰۰ هزار تن نيز در داخل كشور مصرف 
مي شــود، افزود: اگر جمعيت كشور را ۸۰ ميليون 
نفر درنظر بگيريم كه البته كمتر از اين ميزان است، 
سرانه مصرف خشــكبار براي هر ايراني حداقل ۵ 

كيلوگرم مي شود. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشاورزي قيمت هر كيلوگرم پسته صادراتي 
را بين ۸,۵ تا 11 دلار اعلام كرد و گفت: قيمت بادام 
صادراتي پوست كاغذي نيز حدود ۵6 هزار تومان، 
مغز بادام مامايــي كيلويي 1۰3 هــزار تومان و با 

پوست حدود 3۵ هزار تومان است. 

به جز گردو در توليد ســاير خشكبار 
كمبودي نداشتيم

به گفته رويين تن، دليل گراني مغز بادام نسبت به 
بادام با پوست اين است كه از هر 3 كيلوگرم بادام 
يك كيلوگرم مغز به دســت مي آيد، ضمن اينكه 
كارمزدي نيز براي آن درنظر گرفته مي شود. وي، 

قيمت خشــكبار براي خريد از باغــداران را مورد 
اشاره قرار داد و افزود: قيمت گردو با پوست حدود 
۲۰ هزار تومان، مغز آن حــدود 3۵ هزار تومان و 
فندق با پوست از كيلويي ۸ تا 14 هزار تومان است 
درحالي كه اين محصولات در بازار قيمت بالاتري 
دارند. رويين تن ادامه داد: توليدكنندگان كشمش 
را هم حداكثر 4۵۰۰ تا ۵۰۰۰ تومان فروخته اند. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشاورزي در پاسخ به اين پرسش كه قيمت 
منطقي خشــكبار در بازار بايد چقدر باشد،گفت: 
اين مساله درباره خشكبار مختلف، متفاوت است، 
چراكه كيفيــت آنها با هم فــرق مي كند. به گفته 
اين مقام مسئول در وزارت جهاد كشاورزي، تنها 
محصولي كه بين قيمت فروشــش توسط باغدار و 
بازار آن تعادل وجود دارد، پسته است، ضمن اينكه 
باغداران پســته را از كيلويي ۲4 تا 33 هزار تومان 
مي فروشــند و حتي برخي ارقام باكيفيت آن نيز 

حدود ۵۰ هزار تومان به فروش مي رسد. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشــاورزي با بيان اينكه ما در زمينه توليد 
كمبودي نداريم، اظهار داشــت: امسال نسبت به 
سال گذشته در همه محصولات جز گردو كه دچار 

سرمازدگي شد، با افزايش توليد مواجه بوديم. 
ســرانه توليد خشــكبار در كشور 10 

كيلوگرم است
رويين تن با اشــاره به اينكه ميران توليد گردو در 
سال گذشته، ۲۲۰ هزار تن بوده است، ميزان توليد 
امســال را 1۸۰ هزار تن اعلام كــرد، ضمن اينكه 
توليد بادام نيز مشــابه ســال قبل بوده است. وي 
ادامه داد: در سال جاري توليد پسته ۲۵ هزار تن، 
فندق حدود 1۵ هزار تن و كشمش حدود ۲۰ هزار 
تن افزايش يافته اســت. مديركل دفتر ميوه هاي 
سردســيري و خشــك وزارت جهاد كشاورزي، 

سرانه توليد خشكبار به ازاي هر نفر را 1۰ كيلوگرم 
عنوان كرد و گفت: از اين ميزان ۵ كيلوگرم صادر 
و ۵ كيلوگرم در داخل مصرف مي شود بنابراين ما 
كمبودي نداريم و كســاني كه مي خواهند واردات 
انجام دهند، تنها به فكر منافع زودگذر خود هستند. 
رويين تن در پاســخ به اين پرسش كه كدام يك از 
خشكبار مجوز ورود به كشور را دارند، افزود: هيچ 

كدام، تنها ميوه هايــي مانند آناناس، موز، نارگيل، 
پاپايا و انبه مجوز واردات دارند، آن هم به اين دليل 
كه توليد داخلي آنها كم است. وي درباره اينكه آيا 
خشــكباري مانند بادام هندي و بادام زميني هم 

مجوز واردات ندارند؟ 
 تصريح كــرد: درحال حاضر هندي هــا مغز بادام 
مامايي ايراني را كيلويــي 1۰3 هزار تومان و بادام 

پوســت كاغذي را كيلويي ۵6 هــزار تومان از ما 
خريداري مي كننــد. رويين تن تاكيــد كرد: جز 
ميوه هايي كه نام برده شــد، هرچه كــه در بازار 
مشاهده مي كنيد، وزارت جهاد كشاورزي مجوزي 
بــراي واردات آنها صادر نكرده اســت. وي درباره 
توليد بادام زميني نيز گفت: ما در داخل كشور اين 

محصول را توليد مي كنيم. 

مديركل دفتر میوه هاي سردسیري و خشك وزارت جهاد كشاورزي خبر داد 

تولید ۸۰۰ هزار تن خشكبار

رئيس سازمان دامپزشكي كشور، از برقراري كشيك ايام تعطيلات نوروز در ادارات دامپزشكي 
سراسر كشور براي حفظ سلامت مصرف كنندگان و خدمت رســاني به بهره برداران خبر داد. 
مهدي خلج افزود: با توجه به درپيش بودن ايام تعطيلات نوروز و ضرورت تشديد كنترل و نظارت 
بهداشتي بر توليد، توزيع و عرضه فرآورده هاي خام دامي و با هدف حفظ سلامت مصرف كنندگان، 
به روال سال هاي گذشته از ۲۵ اسفندماه امسال تا 14 فروردين ماه سال آينده، طرح تشديد كنترل 

و نظارت بهداشتي ويژه ايام نوروز اجرا مي شود. وي اظهار داشت: در اين زمينه هماهنگي لازم 
با استانداري ها، فرمانداري ها، شهرداري ها، ســازمان جهاد كشاورزي، ائمه جمعه و جماعات، 
كارگروه سلامت و امنيت غذايي استان و نيز مركز بهداشت استان و واحدهاي تابعه و تعزيرات 

حكومتي به عمل آمده است. 
خلج تصريح كرد: ســاماندهي اكيپ هاي ثابت و ســيار كنترل و نظارت بهداشتي در استان و 

شبكه هاي تابعه و تجهيز آنها به امكانات مورد نياز در همه روزهاي ياد شده به ويژه ايام تعطيل در 
دو شيفت كاري براي برقراري كشيك براي نظارت بر مراكز توليد، توزيع و عرضه فرآورده هاي 
خام دامي صورت گرفته است. وي ادامه داد: در ايام طرح، صدور مجوز بهداشتي - قرنطينه اي و 
انجام آزمايش هاي لازم درباره فرآورده هاي خام دامي در ادارات دامپزشكي سراسر كشور انجام 

خواهد شد. 

تشديد نظارت بهداشتي بر فرآورده هاي دامي
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کار و
کارآفرینی 

4/6 ميليون جــوان به زودي متقاضي 
شغل مي شوند كه اگر شرايط اشتغال 
آنها فراهم نشــود با متقاضيان فعلي 
كار، 7/4 ميليون بيكار خواهيم داشت، 
همچنين به زودي ۱4۰ هزار نفر دكتر 
و ۵۸۰ هزارنفر هم كارشــناس ارشد مي شوند. به گزارش مهر، 
آمارها نشــان مي دهند بازار كار ايــران در حال يك چرخش 
شديد اســت. اين بازار طي يكي دو دهه به ســرعت از حالت 
سنتي و شــاغلان با تحصيلات پايين به سمت بازاري مدرن با 
شاغلاني تحصيل كرده در حركت اســت تا جايي كه براساس 
آمار، به زودي بيش از 4 ميليون و 6۰۰ هزار نفر از دانشــگاه ها 

فارغ التحصيل و جوياي شغل مي شوند. 
مسئولان عنوان مي كنند نه اشتغال مورد نظر فارغ التحصيلان 
دانشــگاهي از جنس مشاغل موجود اســت و نه آنها به دنبال 
جايگاه هاي خُــرد خواهند رفت. آنها مي خواهند مشــاغلي را 
بيابند كه در شان ميزان تحصيلاتشــان باشد و اسم و رسمي 
داشته باشــد. بنابراين اينكه تقاضاهاي بي شماري براي برخي 
مشاغل شكل بگيرد و برخي رشــته هاي شغلي خالي از تقاضا 

بماند، دور از انتظار نيست. 

ورود ۱۴۰ هزار دكتر به بازار كار
آمارهاي جديد كه از ســوي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
ارائه شــده، نشــان مي دهد تنها در بخش تحصيلات دكتراي 
تخصصي و حرفه اي، بــه زودي ۱4۰ هــزار و 6۵۸ نفر راهي 
بازار كار خواهند شد و متقاضي جدي كار محسوب مي شوند؛ 
كاري كه احتمالا بايد ويژگي هاي خاص خود را داشته باشد و 
نمي توان از فردي كه تا مقطع دكترا درس خوانده توقع داشت 
به ماهيت كار پيشنهادي و جايگاه اجتماعي آن توجه نداشته 
باشد. بنابراين هرچقدر سطح تحصيلات جامعه بالا برود، از آنسو 
دايره مشاغل پيشنهادي و قابل انجام توسط گروه تحصيل كرده 
ارشد نيز كوچك تر اســت، همچنين يافتن مشاغلي در سطح 
تحصيلات دكترا در بازار كار فعلي ايران، سخت و دشوار است 
و در مواردي حتي ممكن است فردي كه تحصيلات دكترا دارد 
تا مدت ها موفق به يافتن يك شغل مناسب و قابل اعتماد نشود. 
علاوه بر اين، ۵۸۰ هزار نفر كارجويي كه به زودي و تا يكي دو 
سال آينده متقاضي كار خواهند شد، در مقطع كارشناسي ارشد 
در حال تحصيل هستند، البته نمي توان تمامي ۵۸۰ هزار نفر 

را متقاضي جديد كار دانست، چون ممكن است بخشي از آنها 
افرادي باشند كه در حال حاضر در بازار كار شاغل هستند و در 
حال ادامه تحصيل اند اما بالاخره وجود ۵۸۰ هزار كارشــناس 
ارشد در بازار كار فعلي ايران هم مي تواند يك فرصت تلقي شود 

و هم يك تهديد. 
كارشناسان مي پرسند آيا واقعا بازار كار كشور در شرايطي كه 
كسب و كار با مسائل مختلفي دست و پنجه نرم مي كند، نيازمند 
ورود ميليوني جوانان به دانشگاه هاست؟ آيا مي توان براي صدها 
هزار جوان كارشناس ارشد و دكتر، فرصت شغلي مناسب و در 

خور شان ارائه كرد؟
در حال حاضر بيشــترين جوانان در حــال تحصيل مربوط به 

استان هاي اصفهان، تهران، آذربايجان شرقي، خراسان رضوي، 
خوزستان، فارس و مازندران هســتند كه در آينده نزديك نيز 
حجم قابل توجهي از بازار كار اين مناطق را تشكيل خواهند داد. 

آمار جديد تعداد دانشجويان در رشته هاي مختلف
به صورت كلي، هم اكنون در ۸ گروه اصلي تحصيلي 4 ميليون 
و 6۸۵ هزار و ۳۸6 نفر در حال تحصيل انــد كه از اين تعداد ۲ 
ميليون و 47۰ هزار و ۹6۸ نفر مــرد و ۲ ميليون و ۲۱4 هزار و 
4۱۸ نفر زن هستند. از كل جوانان در حال تحصيل يك ميليون 
و 4۳ هزار و 76۵ نفر در دوره كارداني و ۲ ميليون و ۹۲۰ هزار 

نفر نيز در دوره كارشناسي در حال تحصيل هستند. 

با وجود اينكه در دوره كارداني تعداد مــردان 7۱۱ هزار نفر و 
تعداد زنان ۳۳۲ هزار نفر اســت اما در دوره كارشناسي تعداد 
زنان يك ميليون و ۵۳۹ هزار نفر و تعداد مردان يك ميليون و 
۳۸۱ هزار نفر است كه اين موضوع نشان مي دهد زنان در مدارج 
بالاتر، نسبت به مردان تمايل بيشتري به ادامه تحصيل دارند و 
تعداد آنها در سال هاي اخير به طرز چشمگيري افزايش يافته 
است. هم اكنون ۵۸۰ هزار نفر در دوره كارشناسي ارشد در حال 
تحصيل هستند كه از اين تعداد، ۳۰6 هزار نفر مرد و ۲7۳ هزار 
نفر زن هستند، همچنين 67 هزار نفر در حال تحصيل در دوره 
دكتراي حرفه اي هســتند كه در اين بخش ۲۸ هزار نفر مرد و 
حدود ۳۹ هزارنفر زن هستند. زنان در دوره دكتراي تخصصي 

نيز آمار بالايي دارند به نحوي كه از مجموع 7۳ هزار شاغل در 
دوره PHD بيش از 4۳ هزار نفر مرد و ۳۰ هزار نفر زن هستند. 
البته ۲4۳ هزار نفر در رشته هاي بهداشت و رفاه، ۱۸۰ هزار نفر 
در رشته هاي خدمات، يك ميليون و ۵۱۳ هزارنفر در رشته هاي 
علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق و ۳76 هزارنفر نيز در رشته 

علوم انساني و هنر در حال تحصيل هستند. 
عــلاوه بــر ايــن، ۱74 هــزار نفــر در علــوم تربيتــي، 
۳۰۳ هــزار نفــر رياضيــات، علــوم و محاســبات، ۱6۳ 
هــزار نفــر كشــاورزي و دامپزشــكي و يــك ميليــون 
 و 7۲۹ هــزار نفــر در رشــته هاي مهندســي، توليــد و 

ساخت درس مي خوانند. 

چه تعداد دكتر بيكار در راه است؟

4/6 ميليون نفر به زودي متقاضي شغل مي شوند 

شناخت كيفيت يك مبل 
از روي ويژگي هاي ظاهري 
آن هم ســخت است و هم 
كاري تخصصي، به همين 
دليل شناخت فروشندگان 
و كالاهاي آنها براي اعتماد كردن به آنها در خريد هر 
كالايي شرط ضروري است به ويژه در خريد مبل. در 
مقابل آن براي فروشــندگان مبل داشتن سرمايه، 
انعطاف در شرايط بد اقتصادي، دقت در ميزان قدرت 
خريد مردم و بالا بردن نوع خدمات راهكاري اساسي 

براي رونق درآمد آنهاست. 
يك فروشــنده مبل مي گويد: خريد يــك مبل از 
۲ميليون به بالا است. اين تفاوت قيمت صرفا به دليل 
تفاوت در نوع كيفيت نيســت بلكه عمده دليل آن 
گراني يا ارزاني موادي است كه در اين مبل ها به كار 
رفته است. مبلماني كه مواد گران تري در آنها استفاده 
مي شود، از نظر قيمت گران تر هستند و آنهايي كه از 
مواد ارزان تري تشــكيل شده اند، قيمت پايين تري 
دارند. نمونه مهم اين مواد پارچه و چوب است. انواع 
چوب هاي مبلمــان نام خاصي دارنــد كه از طريق 
نام همين چوب ها مي تــوان ارزش و قيمت آنها را 
دريافت. برخي از چوب ها در قســمت دروني مبل 
اســتفاده مي شــوند و برخي هم كه از رنگ پذيري 
بيشتري برخوردارند، در لايه بيروني مبل استفاده 
مي شــوند، همين نشــانگر ويژگي هــاي متفاوت 
چوب هاست. اســفنج مبل هم به عنوان يكي ديگر 
از مواد تشكيل دهنده مبل است كه از نظر حجم و 
تراكم به گونه اي متفاوت توليد مي شود. اسفنجي كه 
متراكم تر يا حجيم تر است، كيفيت بيشتري دارد و 
به دليل مرغوب بودنش در كف مبل استفاده مي شود 

چون وزن بيشتري دارد. 
وي توضيح مي دهد: پارچه مبــل هم يكي ديگر از 
موادي است كه در قيمت مبل يا نوع آن تاثيرگذار 
است كه البته معمولا انتخاب نوع پارچه به سليقه 

مشتري بستگی دارد. 
وي در ادامه به وجود تعداد زياد پارچه هاي چينی در 
بازار اشاره كرده و مي گويد: پارچه هاي چيني بازار را 
اشــباع كرده اند به طوري كه برخي از افراد سودجو 
براي فريب اذهان خريداران پارچه ها را با نام كشور 

تركيه به فروش مي رسانند.
اين فروشنده همچنين در پاســخ به اين سوال كه 
از چه طريق مي توان مبلمان باكيفيت را شناسايي 
كرد، مي گويد: البته اين كار كاملا تخصصي است و 
معمولا مشتريان نمي توانند كيفيت مبل را از نگاه به 
ظاهر آن به خوبي دريابند چراكه آنها از نوع تركيبات 
و مواد مبل به طور تخصصي اطلاع ندارند اما دركل 
هر مبل داراي يكسري ويژگي هايي است كه مي تواند 

نشان دهنده خوب يا بد بودن آن باشد مثلا مبلماني 
كه با چوب راش ساخته مي شوند يا اينكه پارچه هاي 
آنها طرح ها و ظرافت هاي خاص و رنگ تميزتر و نوع 
دوخت مرتب تر و دقيق تر دارد، باكيفيت تر هستند. 
رويه كوبي مبل هم از جمله عوامل شناخت خوب يا 

بد بودن آن است. 
او ادامه مي دهد: امــا دركل من هرگاه بخواهم كالا 
و محصولي را بخرم كه كيفيت بالايي داشته باشد، 
معمولا سعي مي كنم از فروشــگاه هاي صاحب نام 
يا مغازه هايي كه كارشان تاييد شده و مورد اعتماد 
است، خريد كنم. براي همين به نظر من گام مهم و 
اساسي در خريد اين است كه فروشنده را بشناسيم و 

اطمينان لازم از او و محصولاتش را به دست آوريم. 
در دوران تحريم ها اوضاع اقتصادي به گونه اي شــد 
كه اگر در گذشته در ماه درآمد ما ۵ميليون بود، به ۳ 

ميليون رسيد و فروش ما به شدت افت كرد.
 در اين شرايط ما سعي كرديم از موادي براي ساخت 
مبل استفاده كنيم كه ارزان تر باشد تا هم درنهايت 
قيمت مبل كمتر شــود و هم اينكه مشتريان ما كه 
در اين زمان قدرت خريد پاييني داشتند، راحت تر 
بتوانند خريد كنند چراكه در اين زمان براي خيلي 
از مردم حتي خريد لوازم ضروري زندگي دشــوار 
شده بود چه برسد به خريد مبل كه براي بسياري از 
مردم جزو ضرورت ها نيست. در اين شرايط ما تنوع 

كالاهاي مان را بالا برديم و سعي كرديم با قيمت هاي 
مناسب مشتريان خود را از دست ندهيم و حتي تعداد 
آنها را بيشتر كنيم. حتي ما به مشتريان اين فرصت را 
مي داديم كه درصورت ديدن هرگونه ايرادي در مبل 
به ما مراجعه كنند تا آن را برطرف كنيم درواقع با اين 

كار انگيزه آنها را بالا برديم. 
اين فروشــنده مبل مي گويد: هر چقدر ســرمايه 
بيشتري در راه اندازي توليدي يا فروشگاه مبل داشته 
باشي، شانس بيشتري براي پيشرفت و رسيدن به 
درآمد بالا خواهي داشــت. كساني كه خود سرمايه 
اين كار را دارند، گواه اين موضوع هستند اما كساني 
كه از اين سرمايه بي بهره اند از طريق وام بايد اقدام 

كنند كه متاســفانه هم مقادير آن كم است و قابل 
صرفه نيست و هم اينكه سود بالاي اين وام ها اجازه 
ريسك كردن به وام گيرندگان را نمي دهد.ساخت و 
فروش مبل يكي از شغل هايي است كه اگر نتوانيم به 
آن شغل پول ساز بگوييم اما به آن اندازه درآمد دارد 
كه بشود براي راه اندازي يك كارگاه و توليدي مبل 
اقدام كرد. به طوري كه حداقل ۳ تا ۵ ميليون براي 
صاحبان خود درآمدزايي مي كند. با توجه به قيمت 
مبلمان مي توان ميزان اين درآمدزايي را درك كرد. 
در كل ۲ نــوع مبلمان اصلي وجــود دارد؛ مبلمان 
روكش دار و مبلمان موردي. مبلمان روكش دار به 
آن دسته از مبلماني اطلاق مي شود كه در آن يك 

پوشش نرم براي نشســتن وجود دارد و درصورت 
نيــاز در آن فنر مي گذارند تا قابليــت ارتجاعي آن 
افزايش پيدا كند و ســپس آن را روكش مي كنند، 
مانند مبل هاي نشيمن و كاناپه ها كه داراي بالشتك 
هستند. مبلمان موردي هم به اســباب و اثاثيه اي 
اطلاق مي شود كه فاقد قسمت بالشتك دار هستند، 

مانند: ميز، ويترين، كابينت و قفسه.
 هر يك از اين دو نوع مبلمــان مي توانند از اجناس 
مختلفي ســاخته شــوند كه عموما انواع چوبي و 
غيرچوبي آن در بازار هاي ايران موجود است. عمده 
محصولات مبله از چوب سخت )چوب جنگلي( يا 

چوب نرم ساخته مي شوند. 

»كسب وكار«  شرایط راه اندازی توليدی و فروشگاه مبلمان را بررسي می كند

چگونه مبلمان با کيفيت انتخاب کنيم؟
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نصب صندوق مكانيزه فروش به 
نفع كسبه تمام مي شود

رئيس اتاق اصناف قم گفــت: اجراي طرح نصب 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است 
تا سازمان امور مالياتي. حسن احمدلو با اشاره به 
اينكه ۲۰ درصد از صنوف قــم مجهز به صندوق 
 مكانيزه فروش هستند، افزود: در سه ماهه نخست 
سال ۹۵ تمام واحدهاي صنفي در قم به صندوق 
مكانيزه فروش مجهز خواهند شــد. وي در ادامه 
اغذيه فروشــان قم را از پيشتازان اجراي صندوق 
مكانيزه فروش ذكر كرد و افــزود: اگرچه اجراي 
هر قانوني با مقاومت هايي رو به رو است اما من به 
اجراي قانون صندوق مكانيزه فروش خوش بين 
هستم. رئيس اتاق اصناف قم به برخي از مشكلات 
اجرايي براي پياده سازي صندوق مكانيزه فروش 
اشــاره كرد و گفت: برخي از صنوف در قم هنوز 
اجراي قانــون صندوق مكانيزه فــروش را جدي 
نگرفته اند چون توانايي خريداري و اســتفاده از 
صندوق فروش را ندارند؛ ضمن اينكه در كنار اين 
مسائل، هنوز آموزشي به صنوف براي كار با صندوق 
مكانيزه فروش داده نشده است اما با تمام اين اوصاف 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است تا 
سازمان امور مالياتي. وي گفت: صندوق مكانيزه 
فروش نه تنها در بحث ماليات به نفع كاسبان است، 
بلكه در مسائل امنيتي و برآورد از دخل و خرج نيز 

براي كسبه مفيد خواهد بود. 

آموزش، نياز ضروري اصناف
يكي از اتحاديه هاي صنفي كه در طرح ساماندهي 
مشــاغل قرار بود به خارج از شــهر انتقــال يابد، 
واحدهاي صنفي اتحاديه ســراجان تهران بودند 
كه در مرحله آخر با تابلوي ايســت مواجه شدند. 
محســن خردمند، رئيس اتحاديه سراجان تهران 
درباره دليل توقف اين طرح مي گويد: همه اقدامات 
اوليه لازم براي عقد قرارداد ها براي ساخت و ساز و 
انتقال انجام شــد اما در مرحله آخر به دليل اينكه 
واحدهاي صنفي توان مالــي لازم براي پرداخت 
پول اوليه را نداشــتند، طرح با توقف مواجه شد. 
وي مي افزايد:  اي كاش اين امكان فراهم مي شــد 
 تا به جاي اينكه به هر واحد صنفــي در اين طرح
 ۵۰۰ متر بدهند، واحدهــا را نصف كنند تا هزينه 
پرداخت هم كاهش يابد. خردمند اضافه مي كند: 
بايد شرايط انتقال تسهيل شود تا حتي واحدهاي 
صنفي بدون پروانه هم در اين طرح مشاركت كنند 
و بتوانند جواز كسب بگيرند. رئيس اتحاديه سراجان 
تهران با اشــاره به برگزاري نمايشگاه ها گفت: اين 
اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه ها به صورت بهاره 
يا پاييزه مخالف بوده و بيشتر تمايل به جشنواره 
فوق العــاده دارد. وي درباره علت كســادي بازار 
سراجان هم مي گويد: بازار فروش سراجان در حال 
حاضر حتي در حالت عادي هم با ركود مواجه است. 
خردمند درباره صادرات هم مي گويد: متاسفانه در 
بحث صادرات بسيار كم كار هستيم. كارهاي خوبي 
مي توانيم توليد كنيم ولي زيرساخت هاي مان نسبت 
به كشور تركيه چندين سال عقب است. اگر خواهان 
پيشرفت هستيم بايد در زمينه واردات ماشين آلات 
و تكنولوژي هاي وابسته فعاليت كنيم. بايد پيوند 
بين دانشگاه و اصناف را همانند كشور تركيه داشته 
باشــيم. در حال حاضر در اغلب دانشگاه هاي دنيا 
 پايه هاي علمــي و تدريس ۶۰ درصــد علمي و 
۴۰ درصد كاربردي است ولي در كشور ما تمام توان 
دانشگاهي روي مسائل تئوري است. وي مي افزايد: 
متاسفانه نمايشگاه هاي غيرتخصصي در فصل خريد 
مردم بيش از پيش واحدهــاي صنفي را با چالش 
جدي تر ركود مواجه مي كند. در حالي كه واحدهاي 
صنفي بايد ماليات و ديگر مسائل قانوني را پرداخت 
كنند. در نمايشگاه واحدهايي كه حضور مي يابند، 
ماليات نمي دهند. خردمند مي گويد: هزينه سربار 
توليد بيش از حد زياد است و در نتيجه قيمت تمام 
شــده كالا افزايش مي يابد و براي اينكه در بحث 
صادرات حرفي براي گفتن داشته باشيم، بايد شرايط 
توليد در داخل كشور با قيمت مناسب و قابل رقابت 
با ساير كشورها فراهم شــود زيرا اين همان دليل 
منطقي و روشني است كه باعث شده است كالاي 
توليد شده در ديگر كشــورها به راحتي وارد ايران 
شده و به فروش برود و توليد كننده داخل نتواند با آن 
رقابت كند. رئيس اتحاديه سراجان درباره ضرورت 
توسعه آموزش براي اتحاديه خاطرنشان ساخت: 
همانطور كه در برنامه هــاي مديريت اتاق اصناف 
بحث پرداختن و توجه جدي به آموزش آمده است، 
پيشنهادم به اتاق اصناف اين است كه يك دانشگاه 
مستقل اصناف داشته باشيم و اتاق اصناف هم براي 
توجه و توســعه آموزش در اتحاديه برنامه داده و 
حمايت مالي داشته باشد. وي در پايان اضافه كرد: 
نتيجه توجه به آموزش اين است كه آموزش دهنده و 
آموزش گيرنده هر دو در اتاق اصناف بهره وري لازم 

را خواهند داشت. 

هــر ســاله در روزهــاي پاياني ســال 
جنب وجــوش خاصــي بر بــازار حاكم 
شــده و خريــداران و فروشــندگان در 
حال و هوايــي بهاري نســبت بــه تهيه 
و تاميــن مايحتــاج روزهــاي پاياني 
ســال اقدام مي كنند. گرچه بازار شب عيد امســال تحت تاثير 
برخي مســائل داخلي و جهاني شــرايط خاص خود را داشــته 
ولی به نظر مي رسد با وجود تاكيد بســياري از مسئولان دولتي 
بر تاثير پذيــري حداقلي اقتصاد كشــورمان از بحران اقتصادي 
 جهان اكنون آثار اين بحــران به خوبي در بخــش  توليد و بازار 

هويداست. 
اين روند باعث شــده تا انتظار هر ســاله واحدهاي صنفي براي 
فروش بيشــتر كالا يا عرضه خدمات متناســب با شب عيد نيز 
محقق نشود، به گونه اي كه حتي بسياري از اتحاديه ها و مجامع 
امور صنفي كه براي فروش بيشتر كالا راهي نمايشگاه هاي بهاره 

شده اند نيز به ركود حاكم بر بازار شب عيد اذعان دارند. 
ركود بــه دليل عــدم كارايــي در فراينــد توليد باعــث تورم 
مي شــود ولي تــورم الزامــا باعث ركود نمي شــود، چه بســا 
اقتصادهايــي بوده اند كــه در يك مقطــع زماني دچــار تورم 
شــديد شــده اند ولي نه تنها ركود در صنعت و كشــاورزي به 
 وجــود نيامــده، بلكــه رونــق و شــكوفايي اقتصــادي را نيز

 بــه دنبال داشــته اســت. متاســفانه چنــد هفته اي اســت 
كــه ركــود ســنگيني بــر بــازار ارزاق عمومي حاكم شــده 
 اســت و همــه فروشــندگان در بــازار از ايــن موضــوع 

گلايه دارند. 

تعطيلي ۱۵۰ واحد بنكدار مواد غذايي
رئيــس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي تهــران گفت: صنوف و 
فروشگاه هاي زنجيره اي در آســتانه عيد رقابت شديدي را براي 

پايين آوردن قيمت اجناس آغاز كرده اند. 
محمــد آقاطاهر با اشــاره بــه وجــود ۱۸۰۰ واحــد صنفي 
 در اين اتحاديــه، از تعطيلــي ۱۵۰ واحد بنكدار مــواد غذايي

 به دليــل ركود اقتصــادي خبــر داد و گفت: ركــود در مقابل 
رونــق و شــكوفايي اســت، همــان اصطلاحــي كــه مردم 
بعضــا دربــاره كسب وكارشــان مي گوينــد: »نمي چرخــد« 
يعني همان چيزي كــه در بــازار به ويژه بازار مــواد غذايي در 
جريــان اســت. تشــديد ركــود اقتصــادي در ســال جاري 

 باعــث شــد تعــدادي از واحدهــاي بنكــدار مــواد غذايي 
تعطيل شوند. 

وي درباره وضعيت بازار شب عيد نيز با اعلام مازاد اجناس مورد 
نياز مردم و رد هر گونه كمبود كالا گفت: در حال حاضر به اندازه 

كافي كالا در بازار وجود دارد و جاي هيچ نگراني اي نيست. 
رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي در عين حال از رقابت شديد 
صنوف و فروشگاه هاي زنجيره اي براي كاهش قيمت خبر داد و 
گفت: هم اكنون شاهد هستيم كه رقابت شــديدي براي پايين 
آوردن قيمت اجنــاس در بازار به وجود آمده اســت و صنوف و 
فروشگاه ها تدابيري را براي ارزاني كالا و اعمال تخفيف هاي ويژه 

در نظر گرفته اند. 
به گفته آقاطاهر هم اينــك تخفيف هاي ويژه اي نيز روي صنايع 

بسته بندي شده اعمال شده است. 

برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي توجيه اقتصادي 
و منطقي ندارد

رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي همچنين درباره برگزاري 
نمايشــگاه بهاره اظهار كرد: برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي 

توجيه اقتصادي و منطقي ندارد و به طــور كلي مخالف اين كار 
هستيم اما از آنجا كه مسئولان دولتي صلاح ديدند و دستور دادند 

ما نيز در نمايشگاه شركت كرديم. 
وي اضافه كرد: برگزاري نمايشگاه مربوط به شرايط بحراني و براي 
كمك به اقشار آسيب پذير و حمايت از خريداران است، در حالي 
كه امروز نه تنها شرايط بحراني نيست، بلكه به دليل انباشت كالاو 
وفور محصولات، توليدكنندگان و فروشندگان با ارائه تخفيف هاي 

جالب مشغول جلب نظر متقاضيان هستند. 
آقاطاهر عنوان كرد: از اين رو نيازي به برگزاري نمايشگاه نيست 
زيرا برگزاری آن مي تواند باعث تشديد ركود حاكم در صنف شود. 
اكنون بسياري از صنوف درگير ركود هستند و به اميد بازار شب 
عيد در طول سال ماليات، حقوق، عوارض، هزينه آب، برق و گاز 
پرداخت كرده اند اما امروز كه كمي تقاضا در بازار افزايش يافته، 
به يك باره نمايشگاه برگزار مي كنند و اين كار فعالان صنفي را از 

گردونه حذف مي كند. 
به گفته وي در ركود تمامي اجزا از نقطه شروع تا توليد محصول، 
حمل و نقل، بازار، عرضه و تقاضا، بازگشــت پــول و نقدينگي 
ارتباط هماهنگ خود را از دســت مي دهند يا يكي از حلقه هاي 

اين زنجيره پيوســته خوب كار نمي كند، مثلا كالا توليد شــده 
ولي در بازار كســي به قيمت نمي خرد يا مواد اوليه آنقدر گران 
اســت كه توليد صرفه ندارد و كارخانه، مزرعه، واحد مرغداري، 
دامداري، آبزي پــروري و... تعطيل و نيمه تعطيل مي شــود يا 
اينكه با تمام ظرفيت خود كار نمي كند. محمد آقاطاهر همچنين 
گفت: براساس طرحي كه قرار است اجرايي شود، در ابتدا قيمت 
مصرف كننده از برخي كالاهاي غيرضرور حذف مي شــود تا بعد 
از بررســي نتايج و نقاط ضعف آن نحوه پياده سازي و ادامه طرح 
در بقيه كالاها مورد بررسي قرار گيرد. رئيس اتحاديه بنكداران 
مواد غذايي گفت: اين طرح در مرحله اول در تنقلاتي مثل پفك 
و چيپس اجرايي مي شود و عرضه كنندگان موظف هستند بعد از 

احتساب سود خود آن را به خريدار بفروشند. 
وي در پاسخ به اين سوال كه با اين طرح برخي از عرضه كنندگان 
ممكن اســت كالاها را با اختــلاف قيمت بالاتري بفروشــند، 
گفــت: بازرســان مربوطــه بــر ايــن كار نظــارت مي كنند و 
 طبيعي اســت با ايــن كار قيمــت كالاهــا ارزان تر از ســابق

 مي شود. 
آقاطاهر ادامه داد: بعد از بررســي تبعات آن، اين طرح در بقيه 

كالاها نيز اجرايي مي شود. 
رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي در عين حال بيان كرد: در 
كشــورهاي ديگر هم براســاس اعتمادي كه وجود دارد، قيمت 
مصرف كننده روي كالاها درج نمي شود ولي براساس رقابتي كه 
بين فروشگاه ها و مراكز عرضه وجود دارد، هيچ وقت كالاها گران 
عرضه نمي شوند و آنها براساس سود محاسبه شده و واقعي اقدام 

به عرضه كالاها مي كنند. 

واسطه ها حذف شوند
آقاطاهر در ادامه گفت: با لغوشدن تحريم ها شاهد اثرات مثبت آن 
خواهيم بود. لغو تحريم ها تاثير بسيار مثبتي در قيمت مواد غذايي 
خواهد گذاشــت چون بيشــتر مواد غذايي به صورت واسطه اي 
خريد مي شوند و اگر اين واســطه ها حذف شوند، باعث كاهش 

قيمت مي شوند. 
همچنين در دوران تحريم هزينه هاي پرداختي به باربري و هزينه 

پرداخت بيمه كشتي ها بيشتر است. 
وي اظهار اميدواري كرد كه با توجه به اينكه پس از رفع تحريم ها 
كرايه كشتي و هزينه بيمه ها كاهش مي يابد، پيش بيني مي كنيم 

قيمت مواد غذايي ۲۰ تا ۲۵ درصد كاهش يابد. 

 رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

رقابت فروشگاه ها با تخفيف ویژه به مشتریان
اخبار

اصناف

از نگاهــي كــه مــردم در فروشــگاه ها 
به كفش هــا مي اندازند، مي تــوان نوعي 
سردرگمي را حس كرد، سردرگمي ناشي 
از اينكه نمي دانند كالايــي كه مي خرند 
چه كيفيتي دارد و اصلا ســاخت كجا يا 
كدام واحد توليدي اســت و آيا ارزش پولي كه براي آن مي دهند 
را دارد؟ اين ســردرگمي كه در دفعات بعدي خريد هم وجود دارد 
در بيشتر اوقات منجر به اين مي شــود كه خريدار ايراني درنهايت 
كفشي را بخرد كه به درست يا با تقلب روي آن نوشته شده ساخت 

فلان كشور. 
نه اينكه همه ايراني ها اينگونه باشند كه جنس خارجي را ترجيح 
بدهند اما وقتي كه توليد كننده اي جرات كرده و حداقل محل كشور 
توليد كالايش را نوشته، نســبت به كالايي كه هيچ ردي از محل 

توليد ندارد، اندكي اطمينان به خريدار مي دهد. 
خلاصه اينكه نبود و كمبود برند در بازار كفــش و به طور كلي در 
بازار پوشاك ايران سبب شده كه در بيشتر موارد خريدار ايراني در 

بلاتكليفي به سراغ خريد جنس خارجي برود. 
در شرايط لغو تحريم ها و گشايش بيشتر بازارهاي جهاني به روي 
كشورمان به نظر مي رسد كه توليد كنندگان كفش و پوشاك ايراني 
كه اكنون نيز با مشــكلات زياد ناشــي از ورود كالاهاي خارجي 
به شــكل قانوني و قاچاق مواجه هســتند، بايد هرچه زودتر براي 
برند سازي و ايجاد خوشه هاي توليدي اقدام كنند تا بازار را يك باره 

به خارجي ها نسپارند. 
اين مهم علاوه بــر همگرايي توليدكنندگان داخلي براي كســب 
منفعت مشترك و هم افزايي از طريق استفاده از امكانات متفاوت 
يكديگر، نياز به برنامه ريزي و حمايــت و هدايت دولت نيز دارد تا 
از اين طريق به تدريج سهم اشــتغال بخش پوشاك و كفش كه در 
سال هاي گذشته رو به كاهش بوده، به جايگاهي متناسب با ظرفيت 
بازار داخلي و حتي بازار كشورهاي همسايه برسد و جلوي خروج 

ارز براي واردات اين كالاها گرفته شود. 

توليد كفش در كشور بيش از نياز داخلي است
رئيس اتحاديه كفش دست دوز با بيان اينكه توليد كفش در كشور 
بيش از نياز داخلي اســت، گفت: باوجود اين، در ســال گذشــته 

نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق شده است. 

رسول شجري گفت: در سال گذشــته  ۶ ميليون و 7۴۰ هزار دلار 
معادل ۲۰۰ هزار جفت كفش از گمرك ترخيص شــده است اما 
اكنون حدود ۲۰ ميليون جفت كفــش در بازار وجود دارد. رئيس 
اتحاديه كفش دســت دوز افزود: براساس ســالنامه آمار تجارت 
خارجي ايران در سال ۹3 نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق 
شده است.  وي گفت: براي ساخت هر هزار جفت كفش ۴۰۰ نفر 
مشغول به كار هستند اما با واردات بي رويه كفش به كشور روزانه ۶ 

هزار و ۴۰۰ كارگر بيكار مي شوند. 
وي توضيح داد: هر ۱۰۰ ميليون دلار واردات كفش به كشور سبب 

بيكاري ۶ هزار و ۴۰۰ كارگر در اين صنعت مي شود. 
شجري با بيان اين مطلب كه »بيش از نياز كشور توليد كفش داريم 
و در پي بازارهاي بين المللي هســتيم«، افزود: سال گذشته ۱۱۶ 

ميليون دلار كفش صادر كرديم. 
وي گفت: صنعت كفش در مواد اوليه و بخش كارگاهي با مشــكل 

روبه رو است. 
شجري همچنين با اشاره به ركود شديد در بازار گفت: علاوه بر ركود 
مشــكلات فراوان در معاملاتي كه در گذشته انجام شده و هنوز به 

تعهدات عمل نشده، اين صنف را با مشكل مواجه كرده است. وي 
افزود: با توجه به توليد بالا، بازار به حالت اشباع درآمده و متاسفانه 
در شــرايطي كه بايد با افزايش صادرات اين صنف از ركود خارج 

شود، هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
شــجري ادامه داد: صادرات در صنف ما در شش ماهه سال جاري 
تنها ۲ درصد افزايش پيدا كرده است كه اين رقم پاسخگو نيست و 

نتوانسته بازار را از ركود خارج كند. 
اين در حاليست كه در سال هاي گذشته قاچاق و واردات بي رويه به 

بلاي جان توليدات داخلي تبديل شده است. 
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران با اشاره به قيمت تمام شده 
كفش در داخل كشور گفت: قيمت كفش ها با توجه به جنس و نوع 
كار متفاوت است و قيمت بعضي از كفش ها حتي تا 3۰۰ هزار تومان 
نيز مي رسد اما به طور كلي در اين صنف گران فروشي وجود ندارد. 

به گفته شــجري، وزير صنعت به اين صنف به دليل اشــتغالزايي 
بالايي كه دارد، نگاه ويژه اي كند اما متاسفانه شرايط بازار اين صنف 
را با مشكل مواجه كرده است. وي به اين نكته نيز اشاره كرد كه براي 
توليد هزار جفت كفش تا زماني كه به دست مصرف كننده برسد، 

بيش از ۴۰۰ نفر نيروي انساني مشغول به كار هستند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز، بازار كفش كشور را اشباع دانست و 
ادامه داد: ظرفيت توليد كفش هم اكنون معادل ۲۵۰ ميليون جفت 

و مصرف ۲۰۰ ميليون جفت در سال است. 

واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد ظرفيت كار مي كنند
وي با اشاره به اينكه هم اكنون واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد 
ظرفيت كار مي كنند، گفت: در صــورت كار كردن با تمام ظرفيت 
قادر به توليد كفش تا دو برابر نياز كشــور هستيم. بايد واحدهاي 
توليدي مانند ســال هاي گذشــته به دليل نياز بازار در شب عيد، 
پاسخگوي نياز باشند اما بخش اعظمي از اين واحدها به دليل ركود 

بازار و واردات قاچاق تعطيل است. 
شجري صادرات در بخش كفش را با ركود مواجه دانست و افزود: 
براي حفظ بازار كفش داخل بايد توليدكننده كيفيت كفش توليدي 

خود را افزايش داده و قيمت ها را تعديل كند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز درباره قيمت كفش در بازار گفت: 
قيمت كفش مردانه از 7۰ هزار تا ۲۵۰ هــزار تومان و كفش زنانه 
از ۵۰ تا ۲۵۰ هزار تومان اســت كه اين قيمت ها براساس جنس 
مصرفي و نوع كار انجام شــده روي كفش و ميزان عرضه و تقاضا 

تعيين مي شود. 
شجري با اشاره به اجرايي شدن برجام و تاثير آن بر بازار گفت: اگر 
تمام تمركز خود را بر بازارهاي هدف معطوف كنيم، شاهد تحول در 
اين صنف خواهيم بود اما اگر تلاش و كوشش مضاعف نشود، ممكن 

است همين بازارهاي فعلي را نيز از دست بدهيم. 
شــجري تصريــح كــرد: در حــال حاضــر صــادرات كفش به 
كشــورهاي همسايه و كشــورهاي حاشــيه خليج فارس صورت 
 مي گيرد كه اميدواريم با اجرايي شــدن برجام شاهد افزايش آن 

باشيم. 
 شــجري قيمت كفش هــاي برنــد خارجــي را كاذب و به دليل 
بالا بودن قيمت دلار در كشــور و نوســانات آن دانســت و گفت: 
بسياري از ســودجويان كفش توليد داخل را به عنوان برند در بازار 
عرضه مي كنند كه ما توصيه مي كنيم مــردم از خريد كفش هاي 
برند خودداري كنند يا درصورت مشــاهده تخلف با شــماره هاي 
77۵3۱۸۶۰ و 77۵3۱۱۲۲ تماس گرفته و شكايت خود را مطرح 

كنند. 

رئيس اتحاديه كفش دست دوز در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

بيش از نياز کشور توليد کفش داریم
هر 100 ميليون دلار واردات كفش سبب بيكاري 6 هزار و 400 كارگر مي شود

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران تجهيــزات الكترونيكي و 
حفاظتي، از صدور كارت شناســايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي 
به دليل ورود به حريم  خصوصي افراد خبر داد.  صادق فيض آبادي صدور 
كارت شناسايي براي نصابان دوربين هاي مدار بسته را يكي از مهم ترين 
اقدامات اتحاديه برشمرد و گفت: اين افراد به دليل اينكه وارد حريم  خصوصي 
مردم مي شوند بايد داراي كارت شناسايي معتبر و مورد تاييد باشند، چراكه 

اگر نصابان از نظر فني و اخلاقي صلاحيت لازم را نداشته باشند، مشكلاتي 
را براي مصرف كنندگان به وجود مي آورند.  وي به مردم هشدار داد كه براي 
نصب دوربين هاي مدار بسته حتما به واحدهاي مجوزدار مراجعه كنند و در 
اين زمينه اتحاديه، نصابان اين بخش را سازماندهي و شناسنامه دار كرده و 
از آنها آزمون فني و تست عدم سوءپيشينه گرفته و پس از آن كارت مربوطه 
را براي آنها صادر كرده است. رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران 

تجهيزات الكترونيكي و حفاظتي كه در مراسم پنجاهمين سال تاسيس 
اين اتحاديه سخن مي گفت، ادامه داد: سيستم هاي دزد گير و آلارم، بايد 
اســتانداردهاي لازم را داشته باشــند چون بعضا مشاهده شده سيستم 
دزدگير نصب شده ولي به دليل تقلبي بودن به درستي عمل نكرده و حوادثي 
را موجب شده است.  فيض آبادي با بيان اينكه براي گرفتن مجوز، نيازي به 
عضويت در اتحاديه نيست چون بعضي از افراد جاي ثابت يا فروشگاه براي 

فعاليت هاي خود ندارند، گفت: تاكنون استقبال خوبي از اين طرح به عمل 
آمده و حدود ۱۸۰ كارت براي اعضاي اتحاديه صادر شده است. براي كساني 
كه هنوز به اتحاديه مراجعه نكرده اند تاريخي را مشخص كرده ايم تا فرايند 
دريافت مجوز پس از ارائه كارت پايان خدمت، مدارك شخصي، گواهي عدم 
سوء پيشينه و عدم اعتياد انجام شود و بعد از اين مرحله، از متقاضيان آزمون 

تئوري و آزمون عملي گرفته مي شود. 

صدور كارت شناسايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

سگ من روی آب می دود
شكارچی پرنده سگ جديدی خريده بود، سگی كه ويژگی منحصر به فردی 
داشت. اين سگ می توانست روی آب راه برود. شــكارچی وقتی اين را ديد 
نمی توانست باور كند و خيلی مشتاق بود كه اين را به دوستانش بگويد. برای 
همين يكی از دوستانش را به شكار مرغابی در بركه ای در آن اطراف دعوت 

كرد.
او و دوستش شكار را شروع كردند و چند مرغابي شكار كردند. بعد به سگش 
دستور داد كه مرغابي هاي شكار شده را جمع كند. در تمام مدت چند ساعت 
شكار، ســگ روي آب مي دويد و مرغابي ها را جمع مي كرد. صاحب سگ 
انتظار داشت دوستش درباره اين سگ شــگفت انگيز نظري بدهد يا اظهار 

تعجب كند، اما دوستش چيزي نگفت.
در راه برگشت، او از دوستش پرسيد آيا متوجه چيز عجيبي در مورد سگش 

شده است؟
دوســتش پاســخ داد: آره، در واقع، متوجه چيز غيرمعمولي شدم. سگ تو 

نمي تواند شنا كند!
بعضي از افراد هميشــه به ابعاد و نكات منفي توجه دارند. روي وجوه منفي 
تيم هاي كاري متمركز نشويد. با توجه به جنبه هاي مثبت و نقاط قوت، در 

كاركنان و تيم هاي كاري ايجاد انگيزه كنيد.

راز موفقيت ژاپني ها
ژاپن؛ كشــور آفتاب تابــان محل طلوع 
موفقيت هاي كسب و كاري است اما اين 
فقط به دليل شانس و اقبال چشم بادامي ها 
نيست بلكه راز موفقيتشان دلايل عملي 
بي شماري دارد كه دانستنش جالب است. 
سختكوشــي يكي از ويژگي هاي رفتاري 
آنهاســت كه دليل اصلي پيشــرفت آنها 
مي شود. در ايران البته افراد سختكوش فراوانند اما تفاوتشان با ژاپني ها در 
اين است كه براي كار گروهي هيچ انگيزه اي ندارند و ترجيح مي دهند به 
تنهايي سنگ بزرگي را به دوش بكشند تا قدرتشان را به سايرين نشان دهند 
در صورتي كه همدلي و همكاري با ديگران با چاشني سختكوشي مسير را 
به حداقل مي رساند و از خستگي مي كاهد. گاهي برخورداري از هوش بالا 

آنقدر كه داشتن پشتكار و كارگروهي اهميت دارد ارزش ندارد. 
دومين دليل احترام به مشــتري اســت چيزي كه ما كمتر در ايران با آن 
برخورد مي كنيم و هميشه براي جبهه گيري در مقابل مشتري آماده ايم. 
حتما همه شما اين را تجربه كرده ايد كه اگر بيش از اندازه اجناس مغازه اي 
را زيرو رو كنيد صاحب مغازه با نگاهي خشــمگين با شما برخورد كرده و 
ديگر جرات پرسيدن قيمت را نداريد و از خير خريد در آن مغازه مي گذريد، 
البته مغازه دار ككش هم نمي گزد چون آنقدر روي هر جنسي سود مي كند 
كه برايش از دست دادن مشتري ای مثل شما اهميتي نداشته باشد. اما در 
عوض در ژاپن هرجا سر بزنيد در هر شغلي و منصبي كه افراد را ببينيد اگر 

مشتري باشيد به شما احترام مي گذارند و تعظيم مي كنند. 
ســومين دليل موفقيــت ژاپني ها خدمات پس از فروش شــان اســت. 
مشتري مداري شعار اصلي ژاپني ها در هر كاري است. اگرچه اين كشور از 
سنت هايش فاصله زيادي گرفته اما هنوز هم احترام گذاشتن به مشتري 

را فراموش نكرده اند.

كيمياي فروش
بحث فــروش، يكي از مواردي اســت كه هر چه از 
آن بگوييم كم اســت. زيرا پايه و بنيان هر تجارتي 
را تشــكيل مي دهد. كتابي را كه مي خواهيم براي 
شما معرفي كنيم از آن دسته كتاب هايي است كه 
به صورت بنيادي و اساسي، مشكلات فروشنده ها 
و بازاريابان را تحليل مي كنــد. بحث هاي پيچيده 
روان شناسي و اجراي آن در روابط تجاري با زباني 

ساده و البته كاربردي نوشته شده است.  
جفري گيتومر نويسنده اين كتاب در بخشي از مطالبش مي گويد: مردم 
دوست ندارند به آنان جنس فروخته شود، ولي عاشق خريد كردن هستند.  
و در جايي ديگر مي گويد: آگاهي داشتن از راه هاي جذب مشتري يكي از 
بهترين شيوه هاي پيشبرد امور است كه غالبا به آن توجهي نمي شود. فقط 

لازم است كه مهارت لازم در به كارگيري اين شيوه را به دست آوريد.
كيمياي فروش پر است از نكات و پرسش هاي كليدي كه در مواقع مختلف 
ممكن اســت با مشــتريان متفاوت با آن برخورد كنيد. نويســنده، خود 
پرســش هايي را مطرح مي كند كه در ملاقات با هر مشتري ممكن است 
چنين سوالي پرسيده شود، سپس در زمينه آن سوال، جواب هايي كاربردي 
ارائه مي دهد كه حس كنجكاوي هر خواننده اي را تحريك مي كند خواندن 

كتاب را تا آخر ادامه دهد. 
 اين كتاب كه توسط دكتر احمد روستا و رويا گذشتي ترجمه شده است، 
نه تنها براي فروشــندگان، بلكه براي هركســي كه مي خواهد در زندگي 

شغلي اش موفق باشد، مفيد خواهد بود. 
يكي از نكات جالب در اين كتاب، دسته بندي هاي آن است. به عنوان مثال 
در فهرست مطالب از 6بخش به عنوان بخش هاي اصلي آن نام برده شده 
و بخش آخر كه فوت كوزه گري نام دارد شماره شــش و نيم در مقابل آن 

درج شده است. 
پيدا كردن سرنخ هاي طلايي، پيشرفت هايي كه به رشد فردي مي انجامد، 
مهارت يابي گام به گام و چگونه مي توانيد نام خود را بر سر زبان ها بيندازيد 

از مهم ترين بخش هاي مربوط به اين كتاب است. 
به هر حال اگر شغل تان براي تان مهم است و دوست داريد موفقيت بيشتري 

در اين زمينه كسب كنيد، اين كتاب را بخوانيد. 

حکايت

مهارت

معرفي کتاب

كارفرمايان براي دعوت از متقاضيان اســتخدام به 
كار، روش هاي مختلفي در پيش مي گيرند.  گاه اين 
دعوت به صورت حضوري و شفاهي انجام مي گيرد، 
به طوري كه از شما دعوت مي شود تا درباره شرايط 
كاري، حقوق و مزايا، محل استخدام، تاريخ شروع به 
كار و ساعت هاي كاري با كارفرما يا فردي كه مسئول 
استخدام در آن شركت است، ديداري داشته باشيد 
و مذاكره كنيد يا گاه دعوتنامه هايي با ايميل يا پست 
پس از آگاهي از قبول شدن در مصاحبه براي شما 
ارسال مي شوند كه حاوي همان نكات مذكور است. 
با اين حال، استخدام شــما ممكن است منوط به 
شروطي مثل برگ تاييد سلامت جسمي يا رواني، 
تكميل دوره هــاي خاص آموزشــي مثل آموزش 
كامپيوتر، روابط عمومــي، برخورد با ارباب  رجوع و 
برگه تاييديه صلاحيت اخلاقي و شــغلي از سوي 
معرفان شما باشد كه بايد از پيش، براي تهيه آنها يا 

پذيرفتن آنها آمادگي داشته باشيد. 
مي توانيد با يك مشــاور كاريابي يا فــردي كه در 
كارهاي مختلف سررشــته دارد مشــورت كنيد و 
مزايا و معايب هر شغل را )در صورتي كه دو يا چند 
پيشنهاد كاري را در آن واحد دريافت كرده ايد( از او 
جويا شويد. به خاطر داشته باشيد كه تنها به حقوق 
پيشنهاد شده توجه نكنيد و عوامل ديگر همچون 
مزايا، بيمه، خدمات درماني، سرويس اياب و ذهاب، 
محل خدمت، زمان كار، شرايط كار و مهم تر از همه 

علاقه خودتان به كار را مد نظر قرار دهيد. 
اگر مي بينيد واقعا به كاري علاقه نداريد و با وجود 
قبول شــدن در مصاحبه و دعوت بــه كار در خود 
كشش يا علاقه لازم براي شروع به كار را نمي بينيد، 
آن را كنار بگذاريد. اگر در يك مصاحبه قبول شديد، 
مطمئنا با كمي تلاش در مصاحبه هاي كاري ديگر 

هم قبول خواهيد شد. 
يكــی از مشــكلات داوطلبــان اســتخدام يــا 
فارغ التحصيــلان جويــای كار می تواند همزمانی 
يا تقارن پيشــنهادهای مختلف كاری باشد كه از 
كارفرمايان مختلف يا مراكز مختلف اســتخدامی 
)در صورت قبول شــدن در مصاحبه آنان( دريافت 
می كنند. گاه نيز پيش می آيد كه با وجود دريافت 
دعوت به كار از يــك جا، منتظــر دريافت نتيجه 

مصاحبه مركز استخدامی يا كارفرمای ديگر هستيد 
و برای دادن جواب قطعی خود بــه كارفرمای اول 
محدوديت زمانــی داريد.  در چنيــن حالتی چه 
می كنيد؟ آيا پيشــنهاد كار اول را كنار می گذاريد 
و منتظر نتيجــه مصاحبه يــا مصاحبه های ديگر 
می مانيد؟ آيا مطمئن هستيد كه نتيجه مصاحبه های 
ديگر مثبت خواهد بود و شما پيشــنهادهای كار 

ديگری را در آينده دريافت خواهيد كرد؟
در صورتي كه مصاحبه ديگري در پيش رو داريد و 
حس مي كنيد با شركت نكردن در آن يك موقعيت 
شغلي ايده آل را از دست خواهيد داد، به راحتي اين 
مساله را با كسي كه پيشنهاد شغلي اول را به شما 

عرضه كرده در ميان بگذاريد و براي او توضيح دهيد 
كه براي انتخاب گزينه صحيــح به فرصت احتياج 
داريد.  در مواقعي كه چند پيشــنهاد كاري به شما 
مي شــود، هيچ چيز مطمئن تر از اعتماد به حس 
دروني خودتان نيست. اگر دودل هستيد، به فهرست 
اوليه آرمان هاي شغلي تان مراجعه كنيد و ببينيد در 
كدام شغل رضايت بيشتري خواهيد داشت. حسي 
كه در زمان انجام مصاحبه داشتيد نيز براي انتخاب 

گزينه صحيح موثر است. 
اگر پيشــنهادی را قبول می كنيد، می توانيد وارد 
مرحله بعــدی يعنی امضای قــرارداد كار، مذاكره 
)درباره ميزان دقيق حقوق، شرايط كار و مطالبات 

خودتان( و در نهايت اســتخدام شويد. اگر قصد رد 
كردن پيشنهاد يك كار را داريد، می توانيد با ارسال 
نامه يا ايميل، محترمانه تصميم خود را اعلام كنيد. 
از اين نامه يك نسخه كپی تهيه و آن را نزد خود نگه 
داريد؛ چرا كه ممكن است در آينده بخواهيد شغل 
خود يا كارفرمايتان را تغيير دهيد و بتوانيد اين نامه 
را به عنــوان يكی از مداركی كه همــراه خود برای 
اســتخدام مجدد می بريد، همراه داشته باشيد.  به 
خاطر داشته باشيد كه در صورت رد يك پيشنهاد، 
نامه ياد شده را در اسرع وقت برای آنها ارسال كنيد 
تا آنها نيز فرصت لازم برای دعوت از ديگر داوطلب ها 

را داشته باشند.

چگونه كار مورد علاقه خود را انتخاب كنيد؟

استراتژي مقايسه ذهني
دانستني

بانك گشاينده اعتبار
ممكن است اعتبار در فرض بسيار نادري به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش يابد. اثر اعتبار نسبت 
به بانك گشــايش كننده در اين فرض مي تواند 
تا حدود زيادي بــا فرضي كه اعتبــار به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش مي يابد، متفاوت باشد. 
اما به لحاظ نادر بــودن اين نوع اعتبــار و اينكه 
 قواعد متحدالشكل يوسي پي 600 نيز اصل را بر 
برگشــت ناپذير بودن اعتبار گذاشــته است، از 
پرداختن به آن خــودداري مي كنيم و به حالتي 
مي پردازيم كه متعهد به صورت برگشــت ناپذير 
يا همان الزامي براي بانك گشاينده پس از اينكه 
قبولي فروشنده را از بانك واسطه دريافت نمود، 
متعهد به پرداخت وجه اعتبار در زمان مقرر تا سقف 
مبلغي كه در اعتبار گشايش شده تعيين گرديده 
است مي باشد. البته پرداخت وجه منوط به انجام 
تعهدات از ســوي ذينفع در حدود شرايط اعتبار 
است. يعني تحويل اســناد حمل و بيمه و ساير 
مواردي كه در اعتبار شرط شده است. لذا با توجه به 
اينكه بانك گشايش كننده در مقابل ذينفع متعهد 
به پرداخت است، نامبرده مي تواند عليه آن بانك 
اقامه دعوا نموده و مبلغ اعتبار را با خسارات وارده 
در اثر عدم پرداخت وجه اعتبار بدون عذر قانوني 
مطالبه كند. پرسشي كه در اينجا مطرح مي شود 
اين است كه بانك گشايش كننده در مقابل خريدار 
نيز متعهد مي شود يا به عبارت ديگر خريدار يا همان 
متقاضي اعتبار مي تواند الزام بانك را به پرداخت 
وجه اعتبار از مرجع صلاحيت دار درخواست كند؟ 
در پاســخ چنين مي توان گفت؛ با توجه به اينكه 
بانك گشــاينده به موقع اعتبار پرداخت نكرده، 
ممكن است خسارات غيرقابل جبراني به خريدار 
وارد شود. مطالبه خسارات وارده به خريدار از باب 
تسبيب امكان پذير است. اما در خصوص مطالبه 
اصل مبلغ بايد به اين نكته توجه كرد، آيا تعهد بانك 
گشــاينده در مقابل خريدار است يا اين تعهد در 
مقابل ذينفع به وجود مي آيد؟ با توجه به اينكه در 
واقع تعهد خريدار در مقابل فروشنده را كارسازي 
مي نمايــد و علي رغم اصل اســتقلال اعتبارات 
اسنادي پذيرش امكان طرح دعوي از سوي خريدار 
مغاير با اصول حقوقي نيست. اما شكي نيست كه 
ذينفع مي تواند به بانك گشاينده مراجعه كند و 

مبلغ اعتبار را مطالبه كند. 

حقوق کسب و کار آموزش

 زياد  ي د  وســت شــد  ن با كارمند  ان زير د  ست و 
همچنين فاصله گرفتن زياد   از آنها هر د  و تخريب 
كنند  ه است. شــما بايد   اول به فكر ايجاد   يك تيم 
منسجم باشيد   و حد   اعتد  ال را نگه د  اريد  . شايد   قبل 
از عهد  ه د  ار شد  ن چنين مسئوليتي، با همكارانتان 
بسيار صميمي بود  ه ايد  . اما اكنون وضعيت متفاوت 
است. تمركزتان فقط د  ر د  ستيابي به اهد  اف باشد  . 

با كسي رود  ربايستي ند  اشته باشيد  !
از همين روزهاي اول، ياد  تان باشد   د  اد  ن قول هايي 
كه نتوانيــد   آنها را عملي كنيــد  ، عواقب بد  ي به 
همراه خواهد   د  اشت. د  ر اين صورت كارمند  انتان 
روي شما حساب نخواهند   كرد  . يكی از بزرگ ترين 
اشتباهات مد  يران تازه كار اين است كه د  ر ماه های 

اوليه كار به د  نبال تغيير همه افراد   و همه عناصر 
د  ر سازمان خود   هستند  . د  قت كنيد   كه از حيطه 
وظايف خود   خارج نشــويد  . زيــرا همانطور كه 
كارمند  ان شما تحت نظارت شما هستند  ، شما هم 
تحت نظارت مد  ير د  يگري هستيد  . پس مراقب حد   

و حد  ود  ها باشيد  .
به ياد   د  اشــته باشــيد   كه شــما قد  رت انتقاد   از 
كارمند  انتان را د  اريد  . پس د  ر مواقعي كه اشتباهي 
د  ر كار آنها مي بينيد   از تذكر د  اد  ن و انتقاد  ، اجتناب 
نكنيد  . زيرا د  ر آخر كار، شــما بايد   جوابگو باشيد  . 
البته مد  يران هم نياز به مد  يريــت د  ارند  ، به ويژه 
اگر به تازگی وارد   حوزه كاری خود   شــد  ه باشند  . 
هيچگاه تلاش نكنيــد   كه همــه راهنمايی ها و 

پشــتيبانی ها را به تنهايی انجــام د  هيد  ، چون 
شكســت می خوريــد  . مي توانيد   از يــك مد  ير 
كاركشــته د  ر مواقع مختلف كمــك بگيريد  . از 
تمركز روي پروژه هاي خُــرد   اجتناب كنيد  ، زيرا 
كارمند  ان اين وظيفه را به د  وش مي كشند  . بهتر 
است تمركزتان بر مسائل كلاني باشد   كه د  ر حيطه 

مد  يريتي شماست.

چگونه یک مدیر کمتر اشتباه کند

درباره آنچه كه مي خواهيد و چيزهايي كه بين شما و 
آن فاصله مي اندازند، بينديشيد: در ذهن تان تا نقطه 
مطلوب برويد و برگرديد! اين اســتراتژي مقايسه 

ذهني ناميده مي شود. 
تصور كنيد در زمان دســتيابي بــه هدف تان چه 
احساســي خواهيد داشــت. تا جايي كه مي شود 

آن را در ذهن تان روشن و روشــن تر تصوير كنيد. 
سپس متوجه موانعي شــويد كه در بين راه  به آنها 
برخواهيد خورد. مثلا اگر دوست داريد شغلي بهتر 
و با درآمد بالاتر به دست آوريد، بايد با تخيل درباره 
احساس غرور و لذتي كه از پذيرفتن يك پيشنهاد 
شغلي فوق العاده از سازماني برجسته به شما دست 

مي دهد، شروع كنيد. سپس مي توانيد به چيزهايي 
كه بين شما و آن پيشنهاد مطبوع فاصله انداخته اند 
فكر كنيد؛ مثلا كمبود مهارت هــا. آيا توجه به اين 
موضوع باعث نمي شــود كه شما روزمه تان را كمي 

بهبود بدهيد؟
خيال پــردازي دربــاره اينكــه گرفتــن آن 

شــغل چقــدر خــوب خواهــد بــود، مي تواند 
 خيلي لذت بخش باشــد اما شــما را به ســرمنزل 

مقصود نمي رساند. 
تكنيك مقايســه ذهني آرزوها و خيالات شما را با 
متمركز كردن تان بر آنچه براي رسيدن به آنها مورد 

نياز است، به واقعيت تبديل مي كند.


